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UDÁLOSTI V ČÁSLAVI
PODZIM 2024

▲ Na letošní Noci literatury v Čáslavi předčítali 
Vojtěch Hrabák, Antonie Formanová a Nela Boudová.

▼ Na třetí slavnostní vítání občánků 
v tomto roce, které se uskutečnilo 
1. října, bylo pozváno 23 dětí.

▼ V září proběhly oslavy 30 let 
Oblastní charity Kutná Hora a 18 let 
Rodinného centra Kopretina.

▼ ZŠ Náměstí se zúčastnila 5. ročníku 
Sportovního dne mládeže s trenérem 
a pedagogem Mgr. Janem Váňou.



Milí spoluobčané, 
před nedávnem jsem našla citát sira Win-

stona Churchilla: „Dobrovolník je dvakrát člo-
věkem.“

Jeho význam jsem si potvrdila na setkání 
s příslušníky Aktivní zálohy Krajského vo-

jenského velitelství Praha, které se uskutečnilo začátkem září na 
čáslavské radnici. Tito vojáci a vojákyně, obyvatelé našeho regio- 
nu, prokazují, že jim není bezpečnost naší země lhostejná a že 
jsou připraveni bránit ji se zbraní v ruce. Potěšilo mě, že mezi 
„záložáky“ je i žena, v civilu zdravotní sestra. Při rozhovorech mi 
všichni potvrdili, že služba v aktivní záloze je nejen jejich druhé 
povolání, ale zároveň koníček, který je zaměstnává na úkor vol-
ného času i rodiny. Moc jim za jejich službu děkuji.

Podruhé jsem si slova pana Churchilla o dobrovolnících při-
pomněla v polovině září, kdy nám příroda ukázala svoji sílu.  
I když by se mohlo zdát, že se nám velká voda vyhnula, nemů-
žeme tvrdit, že se obrovský příval vody našeho města netýkal. 
Své o tom vědí členové jednotky Sboru dobrovolných hasičů Čá-
slav, kteří nepřetržitě (tedy dvacet čtyři hodin denně) spolu se 
strážníky městské policie sledovali stavy na rybnících a potocích 
na území města. Nebylo to jenom o kontrole, hasiči odstraňovali 
naplavené překážky na vodních tocích, vyjížděli k zaplaveným 
sklepům, kde odčerpávali vodu nebo plnili pytle pískem a pomá-
hali rovněž kolegům – profesionálům v rámci jejich působnosti. 
Práce našich dobrovolných hasičů si vážím a měla jsem upřím-
nou radost, že se podařilo dotáhnout do konce nákup nového 
dopravního automobilu pro tuto jednotku. Modernizace výstroje  
a výzbroje je snad malým poděkováním za jejich práci pro město 
a jejich občany a věřím, že brzy přiláká do jednotky nové dobro-
volníky. I jim za jejich službu předem děkuji.

A vám všem přeji krásné podzimní dny. ◍     

Mgr. Renata Vaculíková
místostarostka města
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Finanční dar zatopené 
obci Kopytov

Rada města schválila finanční dar 
100 000 Kč pro SDH Kopytov. Obec byla 
zasažena zářijovými povodněmi. Tamní 
hasiči částku využijí pro obnovu technic-
kého vybavení. Proč podpora právě malé 
vesničky spadající pod Bohumín v Morav-
skoslezském kraji?

Spolupráce byla zahájena již krátce po 
druhé světové válce, kdy se města hlási-
la k takzvanému kmotrovství nad obce-
mi zpustošenými válečným konfliktem.  
V dubnu 1946 tak Kopytov od Čásla-
vi obdržel 110 000 Kč. O 61 let později,  
30. 4. 2007 byl akt poválečné solidarity 
připomenut zasazením stromu přátelství 
u hasičské zbrojnice v Kopytově. Pamět-
ní lípu, kterou zasadili zástupci Čáslavi  
a Kopytova, letošní povodeň odnesla. Čá-
slav s následky povodní obci pomohla už 
v květnu 2010. Kopytovští tehdy z finan- 
čních prostředků zakoupili čerpadlo, kte-
rému dali jméno Čáslav. ◍

JN

Pozvání na zasedání zastupitelstva města Čáslav  🡒 4. 11. 2024 v pondělí od 17:00 
  Nová scéna Dusíkova divadla Přenos sledujte on-line: bit.ly/ZZ041124 YT – Město Čáslav  

STAROSTOVNA 
Připomínáme občanům možnost  

pravidelného setkání s vedením města. 

První středu v měsíci v hotelu Grand
 

Využijte prostoru pro Vaše dotazy,  
podněty, připomínky. 

Nejbližší termín setkání je 6. 11. 2024.

Zdvojnásobení skládky bez dopadů na životní prostředí?
Vážení čtenáři, nejspíš víte, že společ-

nost AVE CZ, jež provozuje čáslavskou 
skládku, usiluje o rozšíření skládky při-
bližně na dvojnásobek současné kapacity, 
v několika postupných etapách. Proces, 
zahájený těsně po posledních komunál-
ních volbách v roce 2022, v září 2024 po-
stoupil do další fáze. Ministerstvo životní-
ho prostředí vydalo k záměru souhlasné 
stanovisko. 

Zjednodušeně řečeno v něm říká, že 
zdvojnásobení skládky bude mít středně 
významné dopady na ovzduší a hlukovou 
situaci a významný dopad na krajinný 
ráz, ale zároveň konstatuje, že tyto dopa-
dy považuje za přijatelné, a proto souhlasí 
s rozšířením skládky při dodržení urči-
tých podmínek.

Já osobně s tímto rozhodnutím mini-
sterstva nesouhlasím, stejně jako mnozí 
další obyvatelé Čáslavi a okolí. Náš nesou-
hlas stojí na argumentech vypracovaných 
na základě podrobného posouzení pod-
kladů, které předložilo AVE CZ. V nich 

lze najít velké množství nejistot, nepřes-
ností, neúplných informací, chyb, baga-
telizace rizik. Problém je, že ministerstvo 
své stanovisko staví právě na těchto pod-
kladech, dodaných AVE CZ. Ministerstvo 
neprovádí vlastní měření, výpočty, studie. 
Neposuzuje rizika skládky nebezpečného 
odpadu v dlouhodobém horizontu stovek 
let, po které tu bude uložený odpad ležet. 
Neřeší, že z dosavadního provozu sklád-
ky nelze příliš usuzovat na dopady jejího 
provozu v budoucnu, kdy se změní řada 
věcí jak v odpadovém hospodářství (např. 
zákaz skládkování, rozšíření spaloven), 
tak v životním prostředí (např. častější 
výskyty extrémního počasí).

Zdvojnásobení skládky je natolik dů-
ležitá otázka, že nelze s čistým svědomím 
odevzdat posouzení do rukou odborníků, 
převážně najatých provozovatelem sklád-
ky, aniž bychom se přesvědčili o kvalitě 
jejich práce. Stavět se k rozhodnutí mini-
sterstva jako k nezpochybnitelnému kon-
statování odborníků o tom, že dopady na 

životní prostředí nejsou významné, pova-
žuji v této situaci za nemístný alibismus 
a upřednostnění finančních přínosů nad 
dopady na životní prostředí. Snaha získat 
ze skládky co nejvíce poplatků pro město 
je v pořádku, ale musí mít své hranice tam, 
kde začíná konflikt s důležitějšími hodno-
tami. Věřím, že zdvojnásobení skládky už 
tyto hranice překračuje, a je proto nutné 
mu bránit všemi prostředky, které legisla-
tiva umožňuje. ◍

Martin Jusko
zastupitel za Čáslav pro všechny

PODĚKOVÁNÍ Z KOPYTOVA
Prostřednictvím Čáslavských novin chce-
me poděkovat městu Čáslav, které na svém 
zasedání městské rady schválilo finanční 
dar ve výši 100 tisíc Kč na poškozený maje-
tek a techniku při zářijové povodni. Hasič-
ský sbor má nemalé škody na svém majetku 
a požární technice. Z finančního daru si 
SDH zakoupí nový nábytek a opraví poško-
zenou techniku.

Tímto Vám moc děkujeme za Vaši ob-
rovskou pomoc a solidaritu, které si ne-
smírně vážíme.

Díky Vám se budeme moct zase posta-
vit na vlastní nohy a dále naplňovat heslo 
„Bližnímu ku pomoci“. ◍

Za SDH Bohumín – Kopytov 
starosta SDH Michal Mlynkec
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NOVÉ VYBAVENÍ PRO ZŠ SADOVÁ
V září začal pracovní ruch v ZŠ Sadová. 

Jedná se o stavební úpravy a nákup vyba-
vení pod hlavičkou projektu s názvem ZŠ 
Čáslav, Sadová – Zlepšení kvality a do-
stupnosti vzdělávání2. Na jeho konci se 
žáci a učitelé dočkají nového vybavení od-
borných učeben, zahrnujícího novou audio- 
vizuální techniku a nábytek. 

Práce se týkají třech odborných ja-
zykových učeben, multifunkční učebny 
přírodních věd, multimediální učebny  
a odborných učeben fyziky a chemie,  
informatiky a polytechnických učeben 
robotiky, kuchyňky a školní knihovny.

Cílem projektu je, aby byla výuka efek-
tivnější a interaktivnější, a tím přinesla 
rovný přístup ke vzdělávání všem žákům. 
Předpokládaný termín dokončení prací je 
polovina prosince 2024. 

Tento projekt je spolufinancován Ev-
ropskou unií. ◍         JN
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JSDH ČÁSLAV MÁ NOVÝ AUTOMOBIL A ODSÁVÁNÍ ZPLODIN
Neskrývanou radost zažili členové čáslavské jednotky sboru dob-
rovolných hasičů v pondělí 30. září, kdy si přivezli nový dopravní 
automobil s požárním přívěsem značky Renault. Úlevu pocítil  
zejména velitel jednotky Jan Fidler. Ten na celou akci dohlížel 
především z hlediska dodržení technických parametrů vozu. 
Nadšení neskrývali ani zaměstnanci městského úřadu, třeba 
krizařka Kateřina Jetlebová, která stála u založení jednotky a čá- 
slavským dobrovolníkům neřekne jinak než „moji kluci“, nebo 
dotační specialistka Stanislava Pazourová Hamsová, která pro-
jekt převzala a dotáhla do zdárného konce. Díky zařazení vozi-
dla do Integrovaného záchranného systému s ním bude jed-
notka vysílána Krajským operačním a informačním střediskem  
HZS Středočeského kraje k mimořádným událostem.

HASIČSKÉ VOZIDLO 
S POŽÁRNÍM PŘÍVĚSEM 

ZNAČKY RENAULT 
Dopravní automobil byl 

zakoupen v rámci dotačního 
projektu Čáslav – pořízení 
nového dopravního automo-
bilu s požárním přívěsem 
nákladním pro JSDH. Cel-
kové pořizovací náklady se vy-
šplhaly na 1 624 062 Kč včetně 
DPH. Částečně jsou pokryty 
díky nadačnímu příspěvku  
a dotacím, o dofinancování se 
postaral rozpočet města.

Projekt byl realizován  
s finančním přispěním Stře-
dočeského kraje (ze Středo- 

českého Fondu podpory dob-
rovolných hasičů a složek IZS) 
dotací ve výši 300 000 Kč. 
Dále díky dotačnímu prog- 
ramu Ministerstva vnit-
ra ČR – Generálního ře-
ditelství HZS ČR s názvem  
Investiční účelové dotace 
pro jednotky sboru dobro-
volných hasičů obcí s dotací 
ve výši 450 000 Kč. Jako třetí 
poskytovatel se na financová-
ní podílela Nadace AGRO-
FERT částkou 100 000 Kč 
z Hasičského fondu Nadace 
AGROFERT v rámci pro-
jektu Hasičský fond Nadace 
AGROFERT.

ZAŘÍZENÍ A TECHNOLOGIE 
PRO ODSÁVÁNÍ PŘINESE 

MNOHO VÝHOD
Další investiční akce, kterou 

zdejší dobrovolní hasiči oceňu-
jí, je dokončený projekt s ná-
zvem JSDH Čáslav – Zaříze-
ní a technologie pro odsávání 
výfukových zplodin z požár-
ní techniky CAS (cisternové 
automobilové stříkačky).

Odsávání zvýší kvalitu zá-
chranných a likvidačních prací 
a zajistí akceschopnost jednot-
ky sboru dobrovolných hasičů 
obce kategorie JPO V, spojené  
 

s pořízením technologického 
vybavení do stávající hasičské 
zbrojnice (garáž a přiléhající 
neodvětrávaná šatna). Zároveň 
zlepší podmínky na pracoviš-
ti z pohledu BOZP a zajištění 
ochrany zdraví pro členy vý-
jezdové jednotky. Instalace za-
řízení si vyžádala 270 250 Kč 
vč. DPH. Výše dotace by dle 
předpokladu měla pokrýt 79 %  
celkových výdajů. ◍

MJ, JN

Projekt je součástí Integrovaného regionálního operačního programu (IROP), jehož po-

skytovatelem je Ministerstvo pro místní rozvoj ČR. Spolufinancováno Evropskou unií.



PLÁNUJÍ POSTAVIT  
PARKOVIŠTĚ U SKATEPARKU

Plochu mezi rybníkem a skateparkem 
nejčastěji využívají fanoušci fotbalu. Při 
domácích utkáních týmu FK Čáslav bývá 
zcela zaplněna osobními automobily a au-
tobusy. Odbor majetku a investic pro ně 
chystá nové parkoviště, které přinese větší 
pohodlí a bezpečnost.

„Aktuálně vzniká projektová dokumen-
tace, která počítá s téměř 70 parkovacími 
místy. Tři místa budou vyhrazena pro auto- 
busy a dvě pro invalidní řidiče. V místě bude 
navíc vysazena nová zeleň. Pokud vše půjde 
podle plánu, práce bychom mohli zahájit  
v průběhu příštího léta,“ upřesňuje Jan Šulc 
z odboru majetku a investic. ◍ 

JN

V DROBOVICÍCH 
VYROSTE RADAR 

Řidiči, kteří někdy vyjížděli z Drobo-
vic na hlavní silnici směrem na Čáslav, 
se jistě shodnou, že se jedná o poměrně 
nebezpečný úsek. Riziko nehody často 
zvyšují neukáznění řidiči, kteří vyjíždějí 
z nepřehledné zatáčky směrem od Horek 
vyšší rychlostí, než je v těchto místech po-
voleno. Nyní by se měli mít na pozoru. Do 
konce roku totiž v těchto místech přibude 
radarové zařízení.

Jan Šulc z odboru majetku a investic 
doplňuje: „Dodavatelem zařízení se sta-
la společnost CAMEA Technology, a. s.,  
a náklady se pohybují kolem 1 500 000 Kč 
vč. DPH. Ostrý provoz bude zahájen zkra-
je roku 2025.“ ◍        JN

NOVÉ PŘECHODY U ZUŠ
Dlouho očekávaná stavba nového pře-

chodu pro chodce v ulici Svatopluka Čecha 
poblíž ZUŠ začala v polovině října. Dlou-
ho očekávaná stavba nového přechodu pro 
chodce v ulici Svatopluka Čecha poblíž 
ZUŠ začala v polovině října. K realizaci ne-
mohlo dojít dříve, kvůli plánované přeložce 
inženýrských sítí. „Práce si vyžádají kolem 
1 700 000 Kč vč. DPH. Tato částka pokryje 
také práce na přechodu v ulici Gen. Eliá-
še poblíž semaforu v Jeníkovské ulici. Ten 
bude po zásahu síťařů obnoven. Práce běží 
pod taktovkou společnost AVE Kolín,“ do-
plňuje Jan Šulc, který má na starost zvlášt-
ní užívání silnic a místní komunikace.  ◍

JN
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POLICIE INFORMUJE 

RVAČKA MEZI TRHOVCI
Blížila se desátá hodina 11. července 

2024, když se čáslavští strážníci dozvěděli, 
že na městském trhu se perou dva trhov-
ci. Hlídka se vydala na místo a zjistila, že 
jeden z nich krvácí. Ihned proto přivolala 
sanitku, která dotyčného převezla do ne-
mocnice.

Jak k potyčce došlo? Jeden z trhovců 
měl nevybíravým způsobem pokřikovat na 
ženu toho druhého, dokonce po ní měl ho-
dit pár meruněk. Mimoto měl „konkurento-
vi“ vyčítat, že nemá na svém zboží uvede-
nou zemi původu. Urážená trhovkyně si to 
nenechala líbit. I ona dala průchod svému 
temperamentu a svůj křik měla doprovodit 
několika plivanci a výhrůžkou, že až se 
vrátí její partner, s mužem si to vyřídí. To 
se skutečně stalo a výsledkem byla rvačka 
pěstmi. Do konfliktu se zapojily také dvě 
zástupkyně něžného pohlaví, kdy jedna 
druhou například tahala za vlasy.

Oběma trhovcům byl následně prodej 
na čáslavských trzích zakázán a celou věc 
si převzali policisté.

Potyčku mezi lidmi, kteří v Čáslavi nabí-
zejí zákazníkům rozličné produkty, můžeme 
označit za výjimku. Přesto nešlo o úplnou 
novinku. „Zhruba před dvaceti lety se na vá-
nočních trzích hromadně poprala asi polovi-
na přítomných prodejců, které jsme nakonec 
byli nuceni vykázat,“ zavzpomínal velitel 
MP Čáslav Pavel Kratochvíl.

Trhy se na náměstí Jana Žižky z Troc-
nova konají třikrát týdně, a sice v úterý, 
čtvrtek a sobotu. Podle tržního řádu vyko-
nává městská policie roli správce tržnice, 
což znamená, že vybírá poplatky, trhy jako 
takové organizuje a má zájem na tom, aby 
prodejci byli nekonfliktní a neokrádali zá-
kazníky. Dohlíží na ně i hygienická stanice 
a Česká obchodní inspekce.

„Vzhledem k tomu, že většina prodejců 
k nám jezdí opakovaně, nedochází k poku-

sům o obcházení zákonů ani k jiným pro-
hřeškům. Jen občas se stane, především  
u sezonních prodejců, že zkoušejí kvů-
li výši poplatku tvrdit, že borůvky mají  
z vlastního lesa, ale nejsou schopní to dolo-
žit,“ dodal Kratochvíl.

PROCHÁZELI SE PO STŘEŠE ŠKOLKY
Krátce po půl páté ráno 8. června 2024 

bylo na služebnu MP Čáslav telefonicky 
oznámeno, že v ulici Bojovníků za svobodu 
se v areálu školky za plotem pohybují dvě 
osoby. Dorazivší strážníci zjistili, že se vy-
škrábaly na střechu školky. Hlídka vyhle-
dala nejbližší požární žebřík a vylezla tam 
také. Narazila na muže a ženu, podle všeho 
sourozence. Přiznali, že něco málo popili, 
což doložila i provedená dechová zkouš-
ka, která u obou vyšla pozitivně v rozmezí  
1,4–1,5 promile. Následně byli oba předvolá-
ni na MP Čáslav k podání vysvětlení. ◍   

IM



Komunikaci ve dvoře radnice 
zdobí nový povrch, pod kterým 

se skrývají retenční nádrže.

Zimní stadion, který v prosinci 
oslaví osmé narozeniny, 

zdobí nové označení. 

S podzimní výsadbou v parku J. Žižky 
městské zahradnici pomohli 

žáci SZeŠ Čáslav.
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VZDĚLÁVÁNÍ JE NUTNÉ: SESTRY POTVRDILY 
KVALITU ZDRAVOTNICKÉHO PERSONÁLU NEMOCNICE

Vzdělávání zdravotnického personá-
lu – ať již lékařů, nebo sester – je velmi 
důležitou součástí jejich profese – jak pro 
možnost efektivně využívat nové možnos-
ti, tak hlavně pro odpovědnou a co nejlep-
ší péči o pacienty. Na oddělení ARO-JIP  
čáslavské nemocnice například na po-
čátku října úspěšně zakončily návazné 
vzdělávání ve svém oboru hned dvě ses-
try – Jolanta Baštová a Adéla Novotná.  
„Je to velký úspěch a jsme na své zaměst-
nance velmi pyšní,“ uvedl v této souvislosti  
primář daného oddělení MUDr. Martin 
Dvořák. 

O jaký typ vzdělávání se jedná, vy-
světlila Adéla Novotná, která v takovém 
posunu vidí velký přínos nejen pro sebe, 
ale pro celé oddělení. „Jde o specializační 
vzdělávání pro sestry v oboru resuscita-
ce a intenzivní péče. Školení vedli lékaři 
z kolínské nemocnice v šesti modulech,  

z každého jsme musely skládat dílčí 
zkoušku a nakonec pak jednu závěrečnou 
z veškerého učiva,“ přiblížila průběh stu-
dia. „Pro mě bylo nejpřínosnější, že jsme 
měly možnost seznámit se hlouběji s ošet-
řovatelskými, ale částečně i lékařskými 
principy naší práce. Mnoho věcí se najed-
nou spojí v souvislostech, které dovolí lépe 
pochopit některé procesy. Věnovaly jsme 
se také dialýze, kterou našim pacientům 
nabízíme, ale školení probíhalo i v dal-
ších oblastech, kardiologické, respirační, 
urologické... Bylo náročné skloubit práci, 
školu a rodinu, ale musím poděkovat všem 
za podporu, pomoc a následné ocenění.  
Je to opravdu užitečná věc pro pochopení 
složitějších problémů na jednotkách in-
tenzivní péče,“ uvedla Adéla Novotná. 

K jejímu hodnocení se přidala také 
druhá ze sester Jolanta Baštová. „V kurzu 
jsem si praktické dovednosti lépe podlo-

žila teoretickými znalostmi. Objem teo-
rie, kterou jsme musely nastudovat a do 
hloubky pochopit, byl velký a zkoušky ne-
byly jednoduché. Já jsem ale už při svém 
nástupu na toto místo počítala s tím, že 
další vzdělávání určitě budu chtít absol- 
vovat, a nyní jsem velmi ráda, že se mi 
podařilo jej dokončit,“ uvedla s tím, že její 
nové zkušenosti budou přínosem pro pa-
cienty čáslavského ARO-JIP oddělení. 

A jak vidí vzdělávání zdravotníků pri-
mář MUDr. Martin Dvořák? „Kromě toho, 
že se takto zvyšují počty kvalifikovaného 
personálu, jde také o zvýšení kvality po-
skytované péče – a kromě jiného o zlep-
šení vyjednávací pozice při komunikaci 
se zdravotními pojišťovnami. Sester se 
zmiňovanou ARIP specializací (aneste-
ziologie, resuscitace a intenzivní péče) je 
na pracovním trhu nedostatek, a pokud 
si je nemocnice dokáže zajistit takzvaně  
z vlastních zdrojů, je to jistě pozitivní  
a také ekonomičtější,“ konstatoval a oběma 
ženám pogratuloval. ■ 

TZ MNČ

PŘIJĎTE NA VÝSTAVU
Při příležitosti Dne otevřených dve-

ří byla zahájena také výstava předmětů 
mapujících více než sto let vývoje zdravot-
nictví. Pokud byste se chtěli podívat, jaké 
pomůcky měli k dispozici lékaři v době, 
kdy ještě čáslavská nemocnice voněla 
novotou, máte příležitost v hale spojova-
cího krčku až do 10. listopadu. Za spolu-
práci při uspořádání výstavy děkujeme 
Zdravotnickému muzeu Národní lékař-
ské knihovny v Praze, Městskému muzeu  
a knihovně Čáslav a také ZUŠ Čáslav. ■                     

TZ MNČ

sociální oblast a nemocniční listy

zprávy z radnice
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DĚKUJEME ZA NÁVŠTĚVU 
A ZÁJEM O NEMOCNICI

V rámci Dne otevřených dveří, který se uskutečnil ve stře-
du 25. září, si přišly čáslavskou městskou nemocnici prohlédnout 
desítky převážně místních obyvatel. Za zájem o provoz a součas-
nost nemocnice, která slouží nám všem již plných 130 let, vel-
mi děkujeme. Návštěvníci měli kromě jiného možnost ptát se na 
podrobnosti nejen svých průvodců, ale také dalších členů zdra-
votnického týmu, kteří s nimi diskutovali přímo na jednotlivých 
odděleních. Slova díků na závěr pak byla velkou odměnou za prá-
ci, kterou lékaři, sestry i další pracovníci nemocnice odvádějí. ■

TZ MNČ

NOVINKA NA CHIRURGII: 
LAPAROSKOPICKÉ OPERACE STŘEV  

NEJEN PRO ONKOLOGICKÉ PACIENTY

Od září tohoto roku probíhají v čáslavské nemocnici operace 
pacientů převážně s nádorovým onemocněním střev za pomoci la-
paroskopie. Jedná se o metodu, která je šetrnější než klasické ote-
vřené zákroky. „I když je samozřejmě laparoskopie finančně nároč-
nější, pacient má z takového zákroku jednoznačný benefit, což je to 
hlavní. Po operaci není nutná tak náročná péče a pacient odchází 
domů mnohem dříve, než bylo běžné, tedy místo po deseti dnech 
již pátý den po zákroku,“ přiblížil výhody nově nabízené možnosti 
primář chirurgického oddělení MUDr. Vladimír Červinka, Ph.D.

Další velké plus vidí v tom, že mají pacienti menší rány, z če-
hož plyne nižší riziko vzniku pooperační kýly. „Na jednu stranu 
tento způsob operace zajišťuje dostatečnou onkologickou radi-
kalitu, na druhou stranu je pro tělo méně zatěžující,“ pochvalu-
je si Vladimír Červinka s tím, že laparoskopicky je samozřejmě  
i v čáslavské nemocnici možné operovat také neonkologické pa-
cienty. „Laparoskopicky se dnes již téměř automaticky operují 
žlučníky, kýly i střeva. Jde o takzvaný miniinvazivní zákrok, kte-
rý navíc díky výraznému zvětšení operovaného místa na monito-
ru umožňuje mnohem větší přesnost.“ 

Je třeba připomenout, že tuto novinku umožnil také nákup no-
vého vybavení v rámci dotačního programu REACT. Základní pří-
stroje a nástroje mají tedy zdejší chirurgové již k dispozici, nicméně 
některé další bude ještě nutné pořídit. Část z nich je jen na jedno 
použití, což zvyšuje finanční náročnost zákroku. Za pohodlí, bezpe-
čí a kratší dobu rekonvalescence pacientů to ale jistě stojí. ■ 

TZ MNČ

PAN JIŘÍ KOZLÍK 
OSLAVIL 100. NAROZENINY

Ve středu 9. října oslavil své 100. narozeniny pan Jiří Kozlík, 
který v současné době pobývá na oddělení následné lůžkové péče 
čáslavské nemocnice. K úctyhodnému jubileu mu přišli pogra-
tulovat jak členové jeho rodiny, tak i starosta města Ing. Jaromír 
Strnad, ředitel nemocnice MUDr. Ctibor Provazník či zástupky-
ně společnosti Anima Kamila Jelínková. Nechyběl ani jeho dří-
vější kolega a přítel, bývalý starosta města Ing. Pavel Procházka 
a další. Zástupkyně České správy sociálního zabezpečení pak 
kromě vlastního blahopřání předala panu Kozlíkovi osobní gra-
tulaci od ministra práce a sociálních věcí. 

Oslavence si generace studentů pamatují jako výrazného 
pedagoga na čáslavské střední průmyslové škole, o jejíž rozvoj  
se velkým dílem zasloužil. Na toto místo nastoupil již ve svých  
28 letech v roce 1952 a svoje působiště nezměnil až do odchodu na 
zasloužený odpočinek. 

K nevšednímu jubileu panu Jiřímu Kozlíkovi ze srdce gratulu-
jeme a přejeme, aby se mu splnilo jeho velké přání a mohl se zase 
vrátit do bytu v domě s pečovatelskou službou, kde v posledních 
dvou letech žije. ■          TZ MNČ

NOVINKY Z REHABILITAČNÍHO ODDĚLENÍ
Rehabilitační oddělení čáslavské nemocnice od listopadu roz-

šiřuje svoje služby. Podle informací poskytnutých vedoucí oddě-
lení Bc. Pavlou Zajícovou budou nově poskytovány fyzioterapie  
a fyzikální terapie (například magnetoterapie a podobně) vždy 
od pondělí do čtvrtka mezi 7:00 a 18:00, v pátek od 7:00 do 15:30.  
K rozšíření pracovní doby došlo díky nástupu tří nových fyzio-
terapeutů s bohatými zkušenostmi, například z rehabilitačního 
ústavu v Kladrubech. 

Velkou výhodou pro zájemce o služby rehabilitačního oddě-
lení je nyní kratší čekací doba, která činí přibližně tři týdny. Do 
budoucna je v plánu modernizace přístrojového vybavení.

Kromě terapie, plně hrazené pojišťovnou, se mohou pacien-
ti objednávat také na individuální fyzioterapii pro dospělé, kte-
rá se skládá ze základního vyšetření, návrhu léčebného plánu, 
diagnostiky pohybového aparátu a následné cílené terapie pod 
dohledem fyzioterapeuta. O cenách a dalších podrobnostech je 
možné se informovat přímo na rehabilitačním oddělení a služba 
je poskytována vždy v úterý a ve čtvrtek od 15:30 do 17:30. Kon-
takt je možný telefonicky na čísle 327 305 155, případně e-mailem:  
pavla.zajicova@nemcaslav.cz. ■        TZ MNČ
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školství

PODZIM V HOLUBNÍČCÍCH
V Holubníčcích nám začal podzim. Po 

zářijovém období adaptace si už všichni 
školičku užíváme a každý den se těšíme 
na nové společné dobrodružství. V říjnu 
jsme začali vítat podzim. Povídali jsme si 
o počasí a s pomocí obrázků jsme si uka-
zovali, že na podzim je velmi proměnlivo 
a můžeme si užívat sluníčka nebo si za 
deštivých dnů obléct pláštěnky a holínky 
a dovádět v kalužích. 

Rovněž jsme zkoumali, jak podzim vy-
barvuje přírodu okolo nás. Říkali jsme si, 
jaké ovoce a zelenina se nám urodily v za-
hradách nebo na polích. Podzimní ovoce, 
jako jsou jablíčka, hrušky a švestky, nám 
chůvičky navíc připravily ke svačince, 
abychom i ochutnali. 

Pokud nám to počasí dovolilo, trávili 
jsme spoustu času venku, hráli si v listí, 
sbírali kaštany nebo jsme pouštěli draky.

Také jsme rozvíjeli naše umělecké vlohy. 
Tvořili jsme zvířátka z kaštanů nebo jsme 

se naučili nové říkanky, jako jsou Brambora 
nebo Foukej, foukej větříčku.

Chůvičky si pro nás připravily i di-
vadélko a zahrály nám pohádku O veliké 
řepě. Moc se nám to líbilo, pohádky máme 
rádi a chůvičky jsou skvělé divadelnice.

Na konci měsíce jsme vyrazili na prv-
ní společný výlet. Autobusem jsme se 
vydali do Dýňového světa. Výlet se nám 
moc líbil. Jízdy autobusem jsou naše ob-
líbená činnost a vždy se těšíme na nové 
zážitky, které nám výlety přinášejí.  
V Dýňovém světě jsme si to náramně užili. 
Zjistili jsme, kolik druhů dýní ve skuteč-
nosti existuje, stavěli jsme z dýní sněhulá-
ky a užívali si společně strávený čas.

Celý měsíc jsme uzavřeli oslavou 
Halloweenu. Všechny tři Holubníčky 
se nám proměnily ve školku strašidýlek  
a společně jsme si užili Halloween party 
plnou tance, strašidelných pokusů a ob-
čerstvení.

Všem dětem, rodičům, prarodičům 
a čtenářům Čáslavských novin přejeme 
krásný, barevný podzim. ◍

Za tým DS Holubníček 
Nikol Němcová 

NAŠI ŘEZNÍCI V AKCI!
Střední odborné učiliště přivítalo nový 

školní rok a nové žáky ve svých učebnách  
i na odborných pracovištích. Těší nás zá-
jem žáků o obor Řezník-uzenář. První roč-
ník „řezníků“ určitě nebude své profesní 
volby litovat. Čekalo je milé překvapení.

Učitel odborného výcviku Milan 
Chytka se rozhodl rozšířit sortiment na-
šich vlastních uzenářských výrobků  
a přizval do školy odborníka na slovo vza-
tého, Romana Šantrocha, technologa vý-
roby masných produktů rakouské firmy 
ALMI. Pro tuto firmu hraje mimořádnou 
roli kvalita garantovaná nejlepšími suro-
vinami, je specialistou na koření a inovač-
ní technologie.

V rámci workshopu pan Šantroch se-
známil žáky s pracovním postupy u trvan-

livých salámů s využitím nezaměnitelných 
směsí koření a s výrobou dalších masných 
produktů. Můžete se těšit na nové učňov-
ské výrobky: dušenou šunku, uzené dušené 
koleno, polosuchý salám a paprikový salám  
s využitím speciální směsi koření.

Přijďte ochutnat naše nové uzenářské 
výrobky! Od října je zakoupíte v prodej-
ně středního odborného učiliště (Žižkovo 
nám., č. p. 75), a to v otvírací době: pondělí 
a pátek 8:30–12:00; úterý, středa a čtvrtek 
8:30–12:30. 

Přejeme vám DOBROU CHUŤ s uzeni-
nami od našich řezníků! ◍

Mgr. Ing. Irena Andrová
ředitelka školy  

NÁVŠTĚVA FRANCOUZSKÝCH STUDENTŮ
Ve dnech 22. až 27. září 2024 navští-

vili SZeŠ Čáslav studenti z francouzské 
Střední zemědělské školy ALPA z regionu  
Alsasko. Studenti společně s paní učitelkou 
Clotilde Cissé navštívili varhanní koncert  
v kostele sv. Petra a Pavla. V pondělí se zú-
častnili výuky angličtiny ve škole a poté 
absolvovali s panem ředitelem Ing. Jaromí-
rem Horníčkem prohlídku školního areálu, 
zahrady a statku. Po obědě ve školní jídel-
ně si prohlédli město, mimo jiné i radnici, 
kde byla naše nová partnerská škola mile 
přivítána panem starostou, který zařídil  
i prohlídku ve společnosti Agro Podlesí, a. s.  
V dalších dnech francouzští studenti na-
vštívili Prahu, Terezín, ale také ZZN Pola-
bí, a. s. Ochutnali typickou českou kuchyni. 
Svou návštěvu hodnotili velmi kladně, byli 

u nás naprosto spokojení. Naše škola pojede 
do Francie ve druhém pololetí tohoto škol-
ního roku. ◍

Mgr. Eva Aronová 



ZŠ NÁMĚSTÍ ZABODOVALA V EVROPSKÉM FINÁLE DOPRAVNÍ SOUTĚŽE
Nela Novosádová, Nikola Novosádová, Kryštof Hladík a David Vavruška, to jsou jména žáků ZŠ Náměstí, kteří 
slaví obrovský úspěch. Pod vedením paní učitelky Mgr. Jaroslavy Forštové zvítězili v celostátním finále Do-
pravní soutěže mladých cyklistů v kategorii do 12 let a v září odletěli reprezentovat Česko do Paříže v rámci 
evropského finále. Ani odtud čtyřlístek úspěšných cyklistů neodjel s prázdnou a v obrovské konkurenci vybo-
joval bronz. Více v rozhovoru s Jaroslavou Forštovou a členkou týmu Nelou Novosádovou.

Vezměme to od úplného začátku. Kolik kol 
jste museli absolvovat před cestou do Francie?

Jaroslava Forštová: Tradičně, jako 
každý rok, jsme na jaře začínali školním 
kolem, kdy jsme vybrali čtyřčlenné týmy  
v mladší a starší kategorii. Žáci tvořící 
mladší kategorii byli opravdu výjimeční.  
Z prvních míst se dostali do kola okresního, 
poté krajského, republikového a nakonec 
do evropského.

Co pro vás bylo hlavní motivací?
Nela Novosádová: Už na okresním 

kole v Kutné Hoře nám řekli, že nejlepší tým  
z České republiky pojede na finále do Pa-
říže. A tam to začalo. Zkrátka jsme paní 
učitelce oznámili, že jedeme do Francie.

Paní Forštová, co vy na to?
JF: Přát si mohou, co chtějí, ale že máme 

před sebou ještě další těžká kola a obrovské 
množství práce (smích). 

Jak vypadala vaše příprava? Kolik času jste 
jí věnovali?

JF: Škola nám zajistila dopravní po-
můcky, např. značky, semafory, překážky 
a kužely, abychom mohli nasimulovat do-
pravní situace, a pustili jsme se do práce. 

Krajská a republiková kola ještě nebyla tak 
těžká. Tedy alespoň v porovnání s tím, co 
nás čekalo v Paříži. O letních prázdninách 
jsme absolvovali soustředění v Nymburce, 
kde jsme trénovali denně od 9:00 do 21:00 
po dobu třech dnů. Moc nám pomohli lek-
toři s bohatými zkušenostmi. Posledních 
čtrnáct dnů před odletem jsme se scházeli 
a připravovali pět až šest hodin. 

 V čem byl rozdíl oproti kolům v Česku?
JF: Hlavní rozdíl jsme spatřovali v od-

lišném materiálu pomůcek. Trénovali jsme 
s dřevěnými, ve Francii však byly kovové. 
Měly sice protiskluzové drážky, ale stejně 
jízda vyžadovala větší pozornost. Praktické 
jízdy podle značek vypadaly velmi podobně 
jako u nás, ale třeba v křižovatkách jsme se 
museli popasovat s nástrahami, které jsme  
z předchozích soutěží neznali. 

NN: Náročné bylo i to, že jsme soutě-
žili na o hodně menších kolech, než jsme 
zvyklí.

Jsou ve Francii v porovnání s Českem nějaké 
rozdíly v pravidlech silničního provozu pro 
cyklisty? Co třeba značky, jsou stejné?

NN: Co se týká pravidel silničního 
provozu pro cyklisty nebo povinné vý-

bavy kola, je to stejné jako u nás. Ale ně-
které značky mají trochu jiné. Třeba my 
máme značku jízdní pruh pro cyklisty 
označenou modře. V Paříži je červená, 
takže jsme si nebyli jistí, zda se nejedná  
o zákaz.

Jaké emoce ve vás převažovaly při vyhlašo-
vání?

JF: Dojalo mě už samotné zahájení 
soutěže. Vypadalo to jako na olympiádě. 
Jednotlivá družstva nastupovala s vla-
ječkami zemí, které přijela reprezentovat. 
Nejsilnější emoce jsem však cítila při vy-
hlášení třetího místa našeho týmu. Byl to 
výbuch štěstí. 

NN: V Česku bývá zvykem vyhlašovat 
výsledky od posledního místa, proto když 
v Paříži vyhlašovali výsledky od místa 
třetího, mysleli jsme si nejprve, že jsme 
skončili poslední. Když jsme si po chvíli 
uvědomili, že jsme se umístili na stupních 
vítězů, nemohli jsme tomu uvěřit. Obrov-
ská radost přišla vlastně až po obdržení 
poháru a medaile. 

Ráda ale také vzpomínám na vyhla-
šování v celorepublikovém kole v Hradci 
Králové. Před vyhlášením jsme věděli, že 
paní učitelka zná výsledky. Samozřejmě 

Foto: zleva: Kryštof Hladík, Nikola Novosádová, Nela Novosádová, David Vavruška 
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jsme se u ní pídili, jak jsme 
dopadli. Ona nám ukázala jen 
palec dolů. Zlatá medaile a po-
stup do Paříže tak pro nás byly 
obrovským překvapením.

Cítíte se s novými vědomostmi 
a zkušenostmi na silnici bez-
pečněji?

NN: Ano, říkám si, že by 
mi mohli dát i dřív řidičák 
(smích). Jednou bych se chtě-
la dát k policii. Na některých 
stanovištích byli i policisté  
a jeden z nich nám pověděl, 
že k úspěchu v této soutěži 
se opravdu přihlíží, tak si ří-
kám, že by to v budoucnu třeba 
mohlo vyjít. 

Chtěli byste něco dodat závěrem? 
JF: Musím moc poděkovat 

vedení školy, které nás v našem 
snažení maximálně podporova-
lo. Stejně tak děkuji rodičům, 
kteří přípravě na soutěž podří-
dili veškerý svůj volný čas. Ak-
tuálně vzniká fotokniha, kde děti 
budou mít všechny fotografie od 
okresního kola až po úspěšné fi-
nále v Paříži a budou tak moct 
na prožité chvíle vzpomínat. 

NN: Dva z naší party ode-
šli na víceleté gymnázium, tak 
musíme sehnat někoho nové-
ho, abychom mohli opět začít 
trénovat. Spadáme už do starší 
kategorie, která nepostupuje do 
Evropy, ale i tak se těším.

O pár vět jsme poprosili 
také pana ředitele ZŠ Náměstí 
RNDr. Tomáše Hasíka: 

„Výuka dopravní výchovy 
má na naší škole dlouhou tra-
dici. Jízdy zručnosti na škol-
ním hřišti pamatuji ještě jako 
žák školy i já. 

Těší mě, že paní učitelka 
Forštová dokázala vytipovat 
nadané a šikovné děti a poté 
se jim ve volném čase věno-
vala a na soutěž je připravo-
vala. Mohu prozradit, že za 
podpory našich partnerů při-
pravujeme na téma podpory 
nadaných žáků ve škole řadu 
novinek.

Mám radost, že naši žáci 
výborně reprezentovali Čes-
kou republiku a město Čáslav, 
ale zejména si cením skuteč-
nosti, že dokázali cílevědo-
mostí podpořenou usilovným 
tréninkem a odvahou usku-
tečnit velké cíle, které se na 
počátku zdály velmi vzdále-
né. Za to chci všem soutěžícím  
i paní učitelce poděkovat, pro-
tože touha uskutečnit svůj sen 
i za cenu překonávání pře-
kážek je úžasná. Navíc jsme 
na 18. října dostali pozvání 
do Prahy od ministra dopra-
vy Martina Kupky, aby nám 
osobně pogratuloval.“ ◍

 JN
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SLOVINSKÝ HOST NA VOŠ, SPŠ A OA ČÁSLAV
Na konci září jsme na naší škole mohli 

po delší pauze opět přivítat kolegyni Kar-
men Grudnik z partnerské Vyšší odborné 
školy Slovenj Gradec. A bylo to velmi sr-
dečné shledání, neboť nás pojí nejen dva-
náctiletá spolupráce v rámci programu 
Erasmus, ale i osobní přátelství.

Karmen k nám však tentokrát nezaví-
tala jako koordinátorka Erasmu, ale jako 
čerstvá koordinátorka pro odborné praxe 
na své domácí instituci. V nové funkci se 
rozhodla čerpat inspiraci na naší škole  
a během své týdenní stáže se seznamovala 
s organizací, monitoringem a evaluací od-
borných stáží našich studentů. 

Při stínování našich vyučujících  
Ing. Milana Frýby a Ing. Davida Němce, 
MBA, mohla sledovat, jak jsou studentům 
druhého ročníku předávány základní in-
formace k uzavření smlouvy o praxi s pod-
nikem. Následně se zúčastnila monitorin-
gu praxe studentky 3. ročníku ve firmě 
Goldbeck. Karmen Grudnik velmi ocenila 
náš propracovaný systém organizace pra-

xí a zejména propojení náplně praxí s té-
maty absolventských prací. Označila to za 
vynikající příklad dobré praxe, který by 
ráda přenesla na svou školu.

Její působení u nás se neomezilo 
pouze na stínování, ale představila stu-
dentům i svou školu a hovořila s nimi  
o možnostech Erasmu ve slovinských 
podnicích. Potěšující bylo, že mezi studen-
ty našla tři pozorné posluchače se zájmem 
o odbornou praxi ve Slovinsku, kterým 
přislíbila nalézt vhodné podniky i ubyto-
vání ve Slovenj Gradci. Naopak my jsme jí 
přislíbili virtuálně prezentovat naši ško-
lu a naše regionální podniky na veletrhu 
pracovních příležitostí, který jejich škola 
pořádá pro své studenty a sociální part-
nery na konci října, a tím podpořit zájem 
jejich studentů o zahraniční stáže. S paní 

Grudnik jsme se tak loučili s vizí další 
spolupráce. ◍

Mgr. P. Kluh, Erasmus+ 

PŘEDNÁŠKA O MĚSTĚ  
NA SZEŠ ČÁSLAV

Ve středu 11. září 2024 měli žáci prv-
ních ročníků SZeŠ Čáslav možnost po-
slechnout si přednášku o městě. Pan Vla-
dimír Hořejší, bývalý vedoucí Čáslavských 
novin a zároveň současný kronikář naše-
ho města, nám poutavou formou vyprávěl  
o vzniku a rozvoji Čáslavi, která nese jmé-
no po představiteli Slavníkovců. Své vy-
právění doprovodil zajímavými snímky. 
Žáci se dozvěděli spoustu nových infor-
mací. Ještě jednou děkujeme panu Hořej-
šímu a přejeme mu hodně zdraví! ◍

Mgr. Eva Aronová 



Nemůžu začít jinak než otázkou, co před-
cházelo tomu, že jste se stala novou ředitel-
kou MŠ Čáslav.

Myslím, že přišel čas, kdy zúročit dobu 
svých studií a léta praxe a zkušeností  
i z jiných oborů.

Co všechno máte po pracovní stránce za 
sebou?

Opravdu nejsem učitelka od narození 
(smích). Prošla jsem více obory a musím 
říct, že nabyté zkušenosti teď uplatňuji  
v plném rozsahu. Abych uvedla něco kon-
krétně, působila jsem například v soukromé 
firmě v Brandýse jako IT technik (neseděla 
jsem jen u počítače), jinak jsem se pohy-
bovala okolo školství, i když ne úplně jako 
pedagog.

Je MŠ Čáslav se svým sloučením do pěti 
středisek v rámci Středočeského kraje nebo 
přímo České republiky výjimečná, nebo se 
to dá označit za běžnou věc?

Určitě to není nic výjimečného, a po-
kud vím, mluví se o slučování i teď, stále 
se probírají klady a zápory.

Klade to na její vedení větší nároky, než kdy-
by šlo o jednu samostatnou budovu?

Rozhodně. V jedné budově jste v kaž- 
dodenní interakci se všemi zaměstnanci  
i rodiči a víte tak téměř okamžitě, co je 
trápí, z čeho mají radost, a to i v osobním  
životě. Všestranná komunikace je pro 
dobrý chod MŠ (a vlastně každého sub-
jektu) velmi důležitá. Snažím se navště-
vovat všechna střediska a ukázat zaměst-
nancům i rodičům, že nejsem jen fiktivní 
osobou, ale že pokud nastane problém, bu-
dou vědět, kam se obrátit, že jejich problé-
my bude někdo řešit a v případě potřeby 
poskytne i „jen“ morální podporu.

Co nového MŠ Čáslav v nejbližší době, ale  
i v delším výhledu čeká?

Se spolehlivým a dobrým kolektivem 
všech zaměstnanců se máme teď i do bu-
doucna na co těšit.

Jak to funguje, když se rodiče z nějaké-
ho důvodu rozhodnou přesunout své dítě  
z jednoho střediska do jiného? Mají tu mož-
nost?

Pokud se rodiče z jakéhokoli důvodu 
rozhodnou své dítě přesunout na jiné stře-
disko mateřské školy, snažíme se jim vyho-
vět. Vždy ale záleží na naplněnosti středi-
sek. Momentálně je kapacita MŠ téměř plně 
obsazena.

Dochází do některého ze středisek i děti, 
které nebydlí přímo v Čáslavi? Jaký je pří-
padně jejich poměr k těm „domácím“?

MŠ Čáslav navštěvují děti i z nespádo-
vých obvodů města Čáslav, ale jejich počet 
je minimální.

Do jaké míry pracujete při skladbě progra-
mu pro děti s moderními technologiemi?

Paní učitelky plně využívají table-
ty a interaktivní tabuli, zejména k práci  
s předškolními dětmi. Letos nás čeká ně-
kolik seminářů zaměřených na moderní 
pojetí výuky v MŠ.

Předpokládám, že do zájmů vašich svě-
řenců se propisují i příběhy a jejich hrdino-
vé, kteří se objevili až v posledních letech,  
ať už jde o Tlapkovou patrolu nebo různé 
superhrdiny. Je dobré jít v tomto s dobou, 
nebo upřednostňovat „klasiky“ typu Krteč-
ka Zdeňka Milera?

Každá doba má své pohádkové hrdiny 
a superhrdiny a děti si vždy toho svého hr-
dinu vyberou.

Čtenáři Čáslavských novin díky pravidel-
ným reportům vědí, že děti často navštěvu-
jí zvířata. V čem vidíte hlavní přínosy třeba 
canisterapie?

Ze zkušeností vím, že jakákoli animo-
terapie zaznamenává velké úspěchy v lé-
čebných procesech všeho druhu. Většinou 
všichni zúčastnění na kontakt se zvířaty 
reagují pozitivně. Ptáte se na canisterapii, 
ale za mě nesmí zůstat v pozadí ani felinote-
rapie nebo hipoterapie. Všechny tyto skupi-
ny dělají obrovský kus práce. Ale abych se 
vrátila k otázce. Dětem předškolního věku 
canisterapie pomáhá zejména s rozvojem 
jemné a hrubé motoriky nebo v různých 
adaptačních procesech. Děti se většinou  
v přítomnosti psa zklidní a lépe se soustře-
dí. V neposlední řadě se učí větší ohledupl-
nosti, zodpovědnosti a péči o druhé. 

Někteří rodiče hodně řeší, kdy je ten správ-
ný čas na to, aby jejich ratolest nastoupila 
do školy. Ne vždy se dá striktně řídit věkem 
dítěte, že?  

Myslím, že je potřeba respektovat indi-
viduální potřeby každého dítěte. ◍	 	
       

 IM

KAŽDÁ DOBA MÁ SVÉ SUPERHRDINY
S ředitelkou MŠ Čáslav Bc. Petrou Chroustovskou jsme si popovídali  
o jejích pracovních zkušenostech, obsazenosti školky i výhodách kontaktů 
dětí se zvířaty.
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MLADÍ ČÁSLAVŠTÍ HASIČI BOJOVALI V NÁROČNÉ SOUTĚŽI TFA
V deštivém počasí se na rozhledně 
Kozákov uskutečnil druhý ročník 
soutěže TFA pro žáky středních 
odborných škol zaměřených na po-
žární ochranu.

Soutěž TFA, překládaná jako „Nej-
tvrdší hasič přežívá“, je náročná fyzická 
zkouška, která kombinuje silové a vytr-
valostní disciplíny podobné skutečné ha-
sičské práci. Účastníci museli překonávat 
překážky, přenášet těžká břemena, rozvi-
nout hadice a vyběhnout schody na roz-
hlednu.

Soutěžilo téměř 60 družstev a naši 
mladí čáslavští hasiči se umístili na vel-
mi dobrém 7. místě. Úspěch je o to cenněj-
ší, že konkurence byla velice silná a šlo  
o jejich první účast v soutěži. Odborná po-
rota ocenila nejen fyzickou zdatnost čás-
lavských studentů, ale také jejich skvělou 
týmovou spolupráci.

Za úspěchem čáslavských hasičů sto-
jí jejich vlastní píle a odhodlání, ale také 
vynikající příprava pod vedením zku-

šených učitelů Petra Špoka, Pavla Říhy  
a Ondřeje Kocourka. Právě díky jejich 
odborným znalostem a přístupu k žákům 
se mohli čáslavští hasiči na soutěž doko-
nale připravit. „Naši učitelé jsou nejen 
skvělí pedagogové, ale také nadšení spor-
tovci. Díky jejich podpoře a zkušenostem 

se nám podařilo do-
sáhnout vynikajícího 
výsledku,“ říká jeden 
z účastníků soutěže. 
Věří, že v dalším soutěžním kole v Pardu-
bicích dosáhne čáslavské družstvo ještě 
lepších výsledků. ◍

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ NA SOŠ A SOU DOPRAVNÍ ČÁSLAV: 23. 10. / 23. 11. / 14. 12. / 22. 1. WWW.DSCASLAV.CZ 

Klikni na PŘIPOJIT DO HRY. 
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z prostředků The Velux Fundations.
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PŘIPOMEŇME SI DEN VÁLEČNÝCH VETERÁNŮ
Dne 11. 11. slavíme Den válečných veteránů, kterým si připomínáme 
ukončení 1. sv. války. Symbolem svátku se staly květy vlčího máku, kte-
ré pokrývaly hroby vojáků padlých na západní frontě. Co má v rámci 
oslav v plánu město se zdejšími školami a vojáky čáslavského letiště?

Již ve čtvrtek 7. 11. vstupní prostor do radnice navštíví  
klienti Diakonie, kde svými vyrobenými vlčími máky tradičně 
vyzdobí její bránu. Asistovat jim budou vojáci z letecké základny, 
kteří se poté vydají do města, aby vám nabídli vlčí mák a poprosili 
o příspěvek. Finančním darem podpoříte vojáky z povolání (včet-
ně příslušníků aktivní zálohy), válečné veterány a jejich blízké, 
kteří se ocitli v tíživé životní situaci. 

S nabídkou připnutí vlčích máků na klopu ale budete moct 
potkat také žáky VOŠ, SPŠ a OA Čáslav. Ti se budou centrem Čá-
slavi s kasičkou pohybovat týden před a týden po Dni válečných 
veteránů.   

V pondělí 11. 11. krátce po 11. hodině, tedy v době, kdy v roce 
1918 podepsal francouzský maršál Ferdinand Foch s německým 
tajemníkem Matthiasem Erzbergerem příměří, se zástupci města 
společně se žáky VOŠ, SPŠ a OA Čáslav, zdejších základních škol 
a dětmi mateřské školy sejdou, aby uctili památku u památníku 
21. pěšího pluku maršála Focha v Jeníkovské ulici poblíž ZUŠ.  

A co vy? Můžete si vyrobit květy vlčích máků a přijít vzpome-
nout s námi. ◍      JN



JAN ŽIŽKA, 3. DÍL: Po Žižkově smrti
Letos si připomínáme 600 let od úmrtí nejslavnějšího husitského vojevůdce Jana Žižky z Trocnova. V Čásla-
vi tak od ledna proběhlo několik zajímavých akcí spojených právě s bratrem Žižkou. Nechyběly přednášky  
prof. PhDr. Petra Čorneje, DrSc., Mgr. Filipa Velímského, Ph.D., nebo Mgr. Ondřeje Vodičky, Ph.D. Dále výsta-
vy Žižka ze všech stran nebo Čáslav město Žižkovo?, dronová show, Čáslavské slavnosti s historickým progra-
mem nebo promítání filmu Jan Žižka za účasti režiséra Petra Jákla. 

Život legendárního válečníka opředeného nevyjasnitelnými zajímavostmi představujeme ve třídílném seriálu. 
SIROTCI

Ambrož z Hradce převáží Žižkovo tělo 
do Hradce Králové, kde byl vojevůdce po-
hřben. Později byly údajně jeho ostatky pře-
vezeny a ukryty v Čáslavi. O tom ale poz-
ději. Husité si začali říkat sirotci a po vzoru 
svého hrdiny pokračovali v tažení a šíření 
svého přesvědčení. Vedení převzal kněz  
a vojevůdce Prokop Holý (Veliký) a po třetí 
úspěšně odvrácené křížové výpravě se husi-
té začali vydávat na takzvané spanilé jízdy.

JOHANKA Z ARKU
Psal se rok 1428. Cílem spanilých jízd 

byly země za hranicemi Českého králov-
ství. Přinášely kořist, finance a šíření hu-
sitských myšlenek. Počínání Žižkových 
sirotků se začala obávat celá Evropa. Ho-
voří se také o tom, že na spanilé jízdy husi-
tů zareagovala výrazná osobnost a bojov-
nice Francouzského království, samotná  
Johanka z Arku. Roku 1430 údajně po-
slala dopis adresovaný právě husitům, ve 
kterém pohrozila, že pokud nezmění své 
chování, zanechá válečných tažení proti 
Anglii a vyrazí proti nim do boje. 

Následující rok byla Johanka z Arku 
upálena. Zda je skutečnou autorkou tako-
vého dopisu, aby zastrašila husitské váleč-
níky, se vedou dlouhé diskuse.

OSTATKY SLAVNÉHO VOJEVŮDCE
Je pondělí 21. listopadu 1910 a zed-

níci František Brázda, František Filip  
a Jan Volný zahajují další pracovní den 
na opravách kostela sv. Petra a Pavla v Čá- 
slavi. Při práci v kapli Panny Marie objeví 
zazděný výklenek. Zde se ukrýval nález, 
který lidem nedává spát dodnes.

Jednalo se o porušenou vrchní část 
lebky (dnes nazývanou čáslavská kal-

va), zkřížené stehenní kosti, kamenino-
vou mísu a další artefakty, které snad jako 
indicie měly dovést badatele k odpově-
di na otázku, komu kosterní ostatky pa-
tří. Ta se zprvu nezdála být příliš složitá,  
i když vedla o 486 let zpět do doby, kdy 
Jan Žižka z Trocnova zemřel. Tomuto pře-
svědčení nahrávala nalezená část lebky 
kvůli svému charakteristickému poškození  
a jizvě nad levou očnicí. Pohřben byl Žiž-
ka v královéhradeckém chrámu sv. Ducha, 
ale existovala domněnka, že jeho ostatky 
byly tajně přemístěny, aby je nemohli ne-
přátelé rozmetat. A proč by to nemohlo 
být právě do Čáslavi, kterou několikrát 
navštívil – například při historicky vý-
znamném Čáslavském sněmu 3. až 7. červ- 
na 1421. S Čáslaví navíc Žižka počítal 
jako s jedním z hlavních pilířů (Hradec 
Králové, Jaroměř, Dvůr Králové, Čáslav),  
o který se měl opírat nový vojenský svaz po 
narušení vztahů s tábority v roce 1423.

Tehdejší lid brzy uvěřil, že nalezené 
kosti skutečně patří právě slavnému voje-
vůdci. Od té doby proběhlo, a v budoucnu 
jistě proběhne, hned několik vědeckých 
zkoumání. Kde leží pravda, však dosud 
nebylo jasně prokázáno. 

POZVÁNKA DO ŽIŽKOVY SÍNĚ
Vše kolem Žižkovy stopy a dějin husit-

ství najdete v Žižkově síni na radnici. Její 
stavba začala nabírat jasnější obrysy po 
oslavách 500. výročí Žižkova úmrtí, které 

se v Čáslavi připomínalo v roce 1924, tedy 
před 100 lety. Výtěžek ze slavností byl tak 
velký, že umožnil zahájení stavby síně.  
K jejímu slavnostnímu otevření došlo  
13. listopadu 1929.

Můžete si zde přečíst historické spisy, 
prohlédnout pamětní mince, na vlastní 
kůži si vyzkoušet, jak se vojáci cítili v těž-
ké kroužkové výzbroji z 15. století, nebo 
se dozvíte, jak vypadaly zbraně, železný 
klobouk nebo co je to řemdih.

Zlatým hřebem výstavy je replika zmi-
ňované kalvy. Originál je pečlivě uscho-
ván a na světlo světa se dostává pouze při 
výjimečných událostech. Jednou z nich 
byly třeba právě Čáslavské slavnosti vě-
nované památce Jana Žižky. 

Prohlídky Žižkovy síně zajišťují prů-
vodci informačního centra. Vstupenky 
jsou k dispozici na pokladně IC. ◍ 

JN 

„Co se mě týká, řeknu vám naprosto otevře-
ně, kdybych nebyla zaměstnána anglickými 
válkami, bývala bych vás již dávno navští-
vila; ale jestliže zjistím, že jste se nezměnili, 
nechám být Anglii (co se týče mého bojo-
vání ve válkách) a půjdu proti vám mečem, 
pokud vás nebudu moct přemoci jinak.“ 

Úryvek z dopisu Johanky z Arku husitům. 
Zdroj: www.husitstvi.cz

historie
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Petr Horáček / Modrá příšera
Modrá příšera si chtěla hrát, ale králíkovi 
se nechtělo. A tak příšera udělala něco, co 
se dělat nemá. A pak to udělala znovu a ješ-

tě jednou… Tak, a teď si Modrá příšera do- 
opravdy neměla s kým hrát. Jak to dopad-
lo? Dobře, ale nejdřív musela příšera ote-
vřít pusu. Modrá příšera je knížka pro děti, 
které mají rády legraci. Je to ale také kniha  
o přátelství a odpuštění. 
Jaroslav Velinský / Dívka s copem
Ota Fink znovu zasahuje. Noční setkání dvou 
osamělých poutníků na opuštěné silnici v létě 
roku 1961 by nemuselo nic znamenat – kdyby 
jedním z nich nebyl bezděčný detektiv Ota 
Fink, v civilu soustružník. Jen díky tomu, že 
zabloudil cestou do údolí Oranžových skal, 
narazil na spoře oděnou dívku, která se mu 
představila jako Viola Těšínská, manželka 
krále Václava III. Poté, co vnadné děvče od-
veze na rámu svého kola domů, prchá Ota 
před deštěm zpátky do Prahy. Uběhne jen 
pár dní a Ota se znovu vydává do míst, kde 
Violu potkal. Jenomže v domě, kam ji zavezl, 
o ní nikdy nikdo neslyšel.

Jiří Hájíček / Drak na polní cestě
Drama ze současného venkova, který čelí 
tlakům velkého byznysu. Kristýna, učitel-
ka hudby, se po letech vrací z Prahy do No-
vého Lhotce. V pětatřiceti letech se pokouší 
narovnat vztahy s rodinou a na jihočeském 
venkově zapomenout na minulost. S To-
mášem, ředitelem místního statku, se znají 
odjakživa a spojuje je snaha zachránit své 
osobní životy a také jedno chátrající stave-
ní na návsi. Tomášovi je pětapadesát, dlou-
ho žije sám a cítí, že stárne. S Kristýnou 
přichází naděje, ale postupně také nesho-
dy pramenící z odlišnosti života ve městě  
a na vesnici. A pak se ve Lhotci objeví 
černá auta. Vystupují z nich mladí muži  
v oblecích a kravatách, obcházejí chalupu 
po chalupě a nabízejí peníze za akcie stat-
ku. A Tomáš zjišťuje, že bude muset řešit 
mnohem složitější krizi než jen tu svou ži-
votní.

NOVINKY Z KNIHOVNY 
Městské muzeum a knihovna Čáslav, 
Kostelní nám. 197, Čáslav
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ČÁSLAVSKÉ DVORKY POPÁTÉ
Když jsme pro pokračování čáslavské-

ho multižánrového festivalu vybrali slogan 
„Na jedné vlně“, ani nás nenapadlo, že tím 
s předstihem několika měsíců předpovíme 
počasí ve dnech 13.–15. září 2024, kdy se 
páté Dvorky konaly.

Pár dní před konáním akce začalo být 
z meteorologických předpovědí jasné, že 
během Dvorků spadne rekordní množství 
srážek a že symbolicky míněné motto se 
bohužel na mnoha místech stane realitou. 
Pro Dvorky to znamenalo rychlé přepnu-
tí na mokrou variantu, tedy přesun dění  
z venkovních dvorků a zahrad dovnitř 
sálů a síní. Konkrétně do sálu hotelu 
Grand, do prostor gymnázia, střední pe-
dagogické školy, kostela sv. Alžběty, sy-
nagogy a muzea.

Díky vstřícnosti a velkorysosti lidí  
z těchto zařízení a institucí zůstala pro-
gramová nabídka Dvorků do značné míry 
zachována. Otázkou zůstávalo, nakolik ji di-
váci využijí, když počasí lákalo spíše zůstat 
v teple domova, nebo v horším případě ře-
šit zvyšování hladin vodních toků. A ačkoli 
počasí se na návštěvnosti některých pro-
gramů podepsalo, diváci si naštěstí cestu na 
Dvorky našli. Nelze popsat v krátkém člán-
ku, co vše viděli, a už vůbec ne, co u toho 
prožili. Přibližnou představu snad čtenáři 
získají z fotografií a informací v rámečku.

Kouzlo Dvorků spočívá mimo jiné v tom,  
že vznikají díky zapojení a podpoře velkého 
množství lidí a organizací. Těm všem vel-
mi děkujeme za podporu, kterou festivalu 
poskytli. Kromě podporovatelů, jejichž loga 
najdete pod článkem, jsme vděční také mno-
ha dalším, kteří přispěli velice rozličnými 
způsoby – poskytli své prostory, zapůjčili 
vybavení, pomohli s organizací a propagací, 
připravili vlastní program, věnovali ceny do 
tomboly, nakrmili účinkující, zajistili logis-
tiku a tak dále… Takto zapojených lidí bylo 
ke stovce, a to nepočítáme ty, kteří přispě-
li finančně. Je důležité zopakovat, že bez 
veškeré této podpory by se Dvorky neko-
naly, nebo by přinejmenším nedávaly ta-
kový smysl, jako když jsou spoluutvářeny 
ze všech možných stran.

Všem návštěvníkům i podporovatelům 
vřele děkujeme a těšíme se na 6. ročník 
Dvorků, který proběhne 5.–7. září 2025. ◍

organizátoři Dvorků 
ze spolku ne!smysl, z. s. 

PROGRAM DVORKŮ 2024 VE ZKRATCE
13 koncertů   historické fotky
7 dílen    sportovní aktivity
6 divadelních představení úniková hra
2 besedy   jarmark
1 bitva slam poetry  deskové hry
1 film     tombola

Milé čtenářky 
a milí čtenáři, 
srdečně zveme poslední 
listopadovou sobotu na 
tradiční akci Den pro 

dětskou knihu. Nalaď te se s námi na advent. 
Připravili jsme tvořivou dílnu pro celou 
rodinu, divadelní představení a také se do-
zvíte výsledky celoroční Čtenářské výzvy. 
Knihkupectví Chrpa nabídne knižní no-
vinky. Těšíme se na vás nejen 30. listopadu  
od 9 do 12 hodin. Vstupné je zdarma.

Tým knihovny



Advent na dotek již počtvrté 
podtrhne vánoční čas plný 
kouzel, lásky, klidu a pohody. 
Římskokatolická farnost ve 
spolupráci s Odborem škol-
ství, kultury a památkové 
péče MěÚ Čáslav a Rodin-
ným centrem Kopretina opět 
připravuje bohatý program. 
Zlatým hřebem třetí advent-
ní neděle 22. prosince 2024 
bude znovu charitativní kon-
cert v kostele sv. Petra a Pav-
la. Více k programu najdete 
v následujícím vydání Čá- 
slavských novin a na sociál- 
ních sítích města. Komu jsme 
se rozhodli pomoct tento-
krát? Malému Michaelu 
Novákovi, jehož osud přibli-
žujeme na následujících řád-
cích v otevřeném rozhovoru 
s jeho maminkou Terezou 
Novotnou a babičkou Stani-
slavou Walterovou. 

Ve společnosti kapek říjnového 
deště přicházím k jednomu z do- 
mů v Golčově Jeníkově. Dveře 
mi otevírá sympatická maminka 
Tereza. Po přivítání mě vede ke 
stolu, kde bude probíhat rozho-
vor. „Určitě budete chtít vidět 
Míšu, že?“ ptá se mě, ještě než 
usedneme. „Ano, udělám si rov-
nou i fotografie, pokud mohu,“ 
odpovídám a snažím se masko-
vat mírnou nervozitu. Tereza se 
ještě ujistí, zda nejsem nemocný 
nebo zda na mě neleze rýma, 
a ukazuje mi vedlejší místnost, 
která na první pohled vypadá 
jako něco mezi laboratoří a dět-
ským pokojem. Na pravé straně 
za vstupními dveřmi si všímám 
dvou velkých bomb napojených 
na vodu. Vedou z nich hadičky 
natažené ke stropu přes pokoj 
až do postýlky. Vrtá mi hlavou, 
proč jsou hadičky takto vedené.

Přicházíme blíž k postýlce 
obsypané plyšáky. V ní leží bez-
vládné tělíčko tříletého chlapeč-
ka připojeného na monitor, kte-
rý hlídá jeho tepovou frekvenci 
a funkci srdce. Hadičky v nose 
mu vhánějí kyslík do dýchací-
ho ústrojí. Jemně ho pohladím 

a tichým hlasem pozdravím. 
„Aktuálně máme vykloubenou 
kyčel, ale operace nepřichází 
v úvahu,“ prohodí Tereza mezi 
řečí. Schovávám obličej za foťák 
a snažím se pořídit několik 
snímků. Maminka ještě jednou 
pohladí Míšu a vysvětluje mi, že 
hlazení a doteky miluje. Vrací-
me se zpět ke stolu a posadíme 
se. Za zvuku občasného pípání 
monitoru z pokojíčku a s Terezi-
ným svolením zapínám diktafon.

Paní Novotná, tušila jste bě-
hem těhotenství, že se Míša na-
rodí s postižením? 

Během těhotenství vše 
probíhalo relativně v pořádku. 
Ano, měli jsme drobné komp-
likace, ale všechna vyšetření 
dopadla dobře s tím, že Míša 
má pouze nízkou porodní 
váhu, a proto bude dobré, když 
porodím v jedné z pražských 
porodnic s potřebným vybave-
ním. Míša se narodil akutním 
císařským řezem ve 38. týd-
nu těhotenství 27. dubna 2021  
v 15:09 s porodními mírami  
46 cm a 2010 g. Do té doby jsem 
netušila, že by mohlo být něco 
špatně.

Vzpomenete si na okamžik, 
kdy vám bylo řečeno, že něco 
není v pořádku? 

Po porodu za mnou přišla 
paní doktorka s tím, že můj syn 
má poškozený mozek a že se 
pravděpodobně nedožije rána. 
Byl to šok a absolutní bezmoc, 
kterou umocňovala doba covi-
du. Byla jsem sama. První noc 
jsem nedostala ani léky na spa-
ní, žádný psycholog za mnou 
nepřišel. Druhý den se mi po-
dařilo uhádat, aby k nám pustili 
alespoň mamku, která mi moc 
pomáhá a bez které by to nešlo.

Co bylo dál?
Po prvotním šoku a potoku 

slz jsme s mamkou začaly my-
slet dopředu a užívat si každý 
okamžik s ním. Začaly jsme se 
starat, aby byl Míša spokojený, 
byl tady s námi co nejdéle a cí-
til naši lásku. V porodnici pro-
běhlo magnetické vyšetření. 
To poškození mozku potvrdilo. 
Z porodnice jsme po čtyřech 
týdnech odjeli do centra ná-
sledné péče v Hořovicích, kam 
nás doporučila úžasná paní 
Vodičková z Centra provázení. 
Tady nás během dvou týdnů 

naučili, jak s Míšou manipulo-
vat, odsávat a jak ho krmit po-
mocí sondy. Potom nás čekala 
cesta domů.

Jaké jsou Míšovy diagnózy? 
Míša má nejtěžší kombino-

vané postižení. Je to třeba po-
stižení mozkové kůry, čemuž 
přispívají další diagnózy, jako 
jsou dětská mozková obrna, 
Westův syndrom, což je nej-
těžší forma epilepsie. Má men-
tální retardaci a od ledna 2022 
je po oboustranném zápalu plic 
připojený na kyslík. Mentálně 
je na úrovni ani ne miminka, 
je nepohyblivý, nemá sací a po-
lykací reflex, žádné úchopové 
reflexy, nemluví a tak dále. 

Ale vnímá dotek. Pozná, 
když přijdu já, babička nebo 
když přijede paní primářka. 
Umí neverbálně komunikovat, 
umí se usmát, upustit slzičku, 
mračit se, zívat, rozčilovat se, 
protahovat se. Když se mu ně-
kdo nelíbí, dělá, že spí.

K rozhovoru se připojuje Mí-
šova babička Stanislava Wal-
terová (SW) a doplňuje svoji 
dceru Terezu Novotnou (TN).

…Pro Míšu, který miluje doteky

Advent na dotek…
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SW: A dokáže se i šprajc-
nout jako tříleté dítě. Jako třeba 
při koupání. Po hodině příprav 
vložíte Míšu do vany a on za-
čne předvádět stav, který je po-
dobný epileptickému záchvatu. 
Samozřejmě nevíme, takže ho 
okamžitě vytáhneme z vany, 
napojíme na čidlo a zjistíme, 
že se nic neděje, že se jen ne-
chce koupat. Kdybyste si tady 
sedl a pozoroval nás, budete se 
smát. Vypadá to jako groteska 
(smích).

TN: Ano, lumpačit a vynu-
covat si pozornost umí skvěle. 
Když chce pomazlit a já zrovna 
nejsem u něho, tak začne před-
vádět, že se dusí. Přijdu tam,  
a je klid. Otočím se, odcházím 
a opět záchvat, dojdu k postýl-
ce a opět nic. Začnu ho hladit 
a on je spokojený. A takových 
příkladů je více. To minimum 
z mozku tříletého dítěte přece 
jen funguje. 

Kolik času zabere péče o Míšu?
Dostávám do ruky papír s den-
ním harmonogramem, kde je na 
čas rozepsáno celkem 28 úkonů.

TN: To je seznam pouze 
základních úkonů a léků, aby-
chom při střídání s babičkou 
nepodaly jeden lék dvakrát. 
To by bylo špatné. Ale jinak 
je to zkrátka nepřetržitá péče 
od půlnoci do půlnoci. Musí-
me neustále hlídat, aby třeba 
nevdechl slinu a neudusil se. 
Jsou dny, kdy má pouze dva 
epileptické záchvaty, jindy jich 
má i čtyřicet. 

SW: Třeba zmiňované kou-
pání nám s přípravami a úkli-
dem zabere klidně tři hodiny. 
Musíme všechno dezinfikovat, 
sterilizovat, žehlit. Je toho hod-
ně.

Jak je to náročné finančně? 
TN: Když jsem to počítala 

před rokem a půl, kdy pil pou-
ze mléko, bylo to průměrně 
čtyřicet tisíc měsíčně, teď má 
příkrmy, šest na den, jeden 
stojí asi padesát korun, tak to 
vyskočí hodně nahoru. Musí-
me mít velké množství filtrů, 
třeba k odsávačce nebo kašla-
jícímu asistentovi. Využijeme 

denně mnoho druhů stříkaček 
a jiného zdravotního materiálu 
na krmení a na léky. Máme vel-
kou spotřebu podložek, plen  
a tak dále. 

SW: Z toho, co Tereza do-
stává od státu, to nejde.

Jak probíhá léčba? Má Míša 
třeba nějaké rehabilitační cvi-
čení?

TN: Rehabilitace nemáme. 
Víte, s Míšou si nikdo neví 
příliš rady a cvičit s ním moc 
nejde. Máme paliativní péči  
a jediný, kdo k nám jezdí, je 
naše úžasná sestřička Sklářo-
vá z havlíčkobrodské nemoc-
nice, která je ochotná dorazit 
ve dne v noci. Z lékařského 
hlediska nás navštěvuje skvě-
lá paní primářka z dětského 
oddělení Nemocnice Havlíč-
kův Brod MUDr. Chvílová 
Weberová. Jsou to naši andělé, 
kteří nám jsou velikou oporou 
a se vším nám moc pomáhají,  
a to jak z hlediska medicínské-
ho, tak i lidského. Vím, že se 
na ně mohu opravdu kdykoli 
obrátit. Aktuálně tedy řešíme 
pomoc rané péče až z Brna. 
Snad to vyjde a Míšu to trochu 
posune. Jednou za čas jedeme 
na výlet do nemocnice do Ho-
řovic na oddělení dlouhodo-
bé intenzivní péče, kde nám 
během týdne udělají veškerá 
důležitá vyšetření. Míša tam 
má svého neurologa, nutriční, 
zubaře a další odborné lékaře. 
Jejich péče o Michaelka je též 
úžasná. V jiných nemocnicích 
to v takto krátkém čase a pod 
jednou střechou není možné. 

Kdy je Míša nejšťastnější?
TN: Když ho hladíme. Mi-

luje doteky. Rád se na tabletu 
dívá na Princeznu ze mlejna  
a Soudkyni Barbaru. Pozitiv-
ně také reaguje na rockovou 
muziku. Je to rocker po ma-
mince (smích).

SW: Co ho naopak vytočí, 
je uklidňující Mozart a Beetho- 
ven. Má rád dobré jídlo v bříš-
ku. Třeba borůvkovou a man-
govou přesnídávku nebo maso. 
Nebo má rád, když se mu fé-
nují vlásky.

Co byste poradily rodinám  
v podobné situaci?

TN: Nevzdávejte se. Ne-
myslete na to, co se může stát. 
Nevracejte se nazpátek a jděte 
dopředu. Myslete na to hezké. 
Slavte narozeniny, Vánoce, 
společně si to užijte. Bojujte  
a stůjte si za svým dítětem. 
Také jsem se setkala s nejrůz-
nějšími názory, jako třeba že 
to nezvládneme, nebo dokonce 
že tady Míšu držíme a prodlu-
žujeme jeho a naše trápení. 

SW: Tohle máme srovnané, 
my ho nedržíme. My děláme 
jen všechno pro to, aby se měl 
co nejlépe. I z lékařského hle-
diska máme nastaveno, kam 
až lze zajít a co už nemá smysl.  
V případě, kdy by odumře-
la část v mozku, která je ještě 
funkční, naše snažení by na-
dále postrádalo smysl. Stejně 
by nás nevnímal. Do té doby 
bude s námi a my mu bude-
me dávat všechno, co zrovna 
potřebuje. I o tom před Míšou 
otevřeně mluvíme.

Pokud se rodiče rozhod-
nou starat se o postižené dítě, 
je třeba přijmout realitu a ne-
schovávat se. Tyto děti musí 
být vidět a musí se o nich mlu-
vit. Míšu jsme si přivezli domů, 
položily ho do načinčaného 
kočárku se zavinovačkou a pe-
řinkou a říkám: „Terezo, jedem 
na procházku, hlavu vzhůru!“

TN: Na druhou stranu, ni-
kdo nemůže odsoudit rodiče, 
kteří to nezvládnou. Neustálý 
zápřah a vědomí, že vám vaše 
dítě nikdy neřekne „mami, 
tati“, že vás nepohladí, že ne-
půjde do školky, je opravdu 
moc těžké a není to pro každé-
ho a často to končí i odchodem 
tatínka. Ty, co se rozhodnou 
zůstat, obdivuji, ale hlavně 
musí být opravdu přítomní  
a aktivně pomáhat s péčí.

Marně se snažím, aby dámy  
v místnosti nepoznaly, že se 
mi začínají hrnout slzy do očí.  
A s knedlíkem v krku poklá-
dám poslední otázku.

Máte alespoň někdy chvilku na 
odreagování? Co ráda děláte?

TN: Naučily jsme se jezdit 
jednou za tři týdny na nehty. 
Ráda si zajedu do Čáslavi za-
hrát šipky, ale to je opravdu 
málokdy. Teď mě zrovna napa-
dá, že jsem takové čtyři měsí-
ce nikde nebyla (se šibalským 
úsměvem mrkne na maminku). 

SE: Tereza je skvělá máma  
a musela se s realitou smířit. 
Samozřejmě na ní někdy vidím, 
že ji to štve. Její osobní život je 
nulový. Ale i tak se umíme za-
smát. Bez humoru a pozitivního 
myšlení by to nešlo. Vezměte 
si, že Míša nám nikam neuteče. 
Kam ho položíme, tam ho na-
jdeme (smích). Teď se třeba tě-
šíme na Vánoce a přemýšlíme, 
o co si napíšeme Ježíškovi.

Děkuji za rozhovor.
Míša se chystá k obědu. Jdeme 
zpět k němu do pokoje. Tereza 
mi ještě ukazuje skříň plnou 
léků a pouští Míšovi sondou 
jídlo do žaludku. Stejně jako 
před rozhovorem si prohlížím 
hadičky od kyslíkových bomb, 
které vedou přes pokoj kolem 
stropu. „Hadičky musí být na-
tažené tímto způsobem, aby se 
v nich nesrážela voda. Míšovi 
by se totiž dostala plic, a to by 
byl konec,“ vysvětluje babička 
Stanislava. S trojicí obdivu-
hodných osob se loučím a od-
cházím. Rozhovor byl pro mě 
jedním z těch nejtěžších.

JN

Míšu můžete podpořit
 finančním příspěvkem 

v kostele sv. Petra a Pavla 
během Adventu na dotek. 

Navštívit můžete také 
facebookovou skupinu 

Pomoc pro Michaelka, kde 
najdete probíhající aukce  
nejrůznějších předmětů.  

Jejich výtěžek putuje právě  
na podporu malého bojovníka. 

Přispět ale můžete kdykoli, 
a to na transparentní účet: 

4873878013/0800. 
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 1939 a 1989 
ČTVRTEK 17. 11. 2024 v 17:11  

 

 

U PAMÁTNÍKU OBĚTEM V MAHENOVĚ ULICI 
(ČÁSLAV – PARČÍK U GYMNÁZIA) 

Opět se zamyslíme nad naší svobodou 
a symbolicky zapálíme svíčky. 

Svíčky budou u památníku k dispozici. 

Připojujeme se k celorepublikovému gestu 17. listopadu, k Festivalu svobody. 

POŘÁDÁ SPOLEČENSTVÍ CÍRKVÍ V ČÁSLAVI A DIAKONIE ČCE. 
Více informací: caslav@evangnet.cz nebo tel. 774 216 408 a https://festivalsvobody.cz/ 

 



ČÁSLAVSKÉ NOVINY LISTOPAD 2024 | 19 —

kultura

Den pro
dětskou
knihu
30. LISTOPADU OD 9 DO 12 HODIN

Městská knihovna Čáslav
Kostelní nám. 197
Čáslav 28601

9:00 tvořivá dílna pro děti i dospělé

10:30 Vyhlášení výsledků Čtenářské výzvy

11:00 Superkluk - divadelní
představení od studia DAMÚZA 
v rámci projektu BOOKSTART

Knižní novinky z knihkupectví Chrpa



DUSÍKOVO DIVADLO         PROGRAM | LISTOPAD 24

S ČERTY NEJSOU ŽERTY 
🡒Neděle 10. listopadu v 15:00 
Velký divadelní sál 
Režie: Dana Bartůňková
Hudba: Radim Linhart

Čertovská pohádka vypráví o mladém 
mlynáři Petrovi, kterého zlá chamtivá 
macecha Dorota připraví o mlýn a vše-
chen majetek. Petr se proto vydává hledat 
své štěstí do světa. Mezitím se Petrova 
macecha spikne s místním vychytralým 
správcem a společně proti Petrovi kují pik-
le. Podaří se jim ho dostat do vězení a poté 
i na vojnu. Petrovi se však povede utéct, 
a když už neví, kudy kam, nabídne mu 
svoji pomoc samotné Peklo. Jak tohle 
dopadne?
Hrají: Michal Dadura, Kristýna Ševčíková /  
Eva Sýkorová / Aneta Vrzalová, Denisa 
Licková / Sabina Valová, Martin Hlubocký / 
Jindřich Žampa, Jan Pospíšil, Adéla Rauso-
vá / Lenka Svobodová
Délka představení: 60 minut
 Cena: 200 Kč 

RECITÁL – KAREL PLÍHAL
🡒Úterý 12. listopadu v 19:00 
Velký divadelní sál
Karel Plíhal je jedinečný hudebník, textař 
a poeta, který v jedné chvíli dokáže pu-
blikum rozesmát veselou básničkou, aby 
jej vzápětí rozněžnil a roztesknil emotivní 
písní. Mládeži do 12 let nepřístupno!
Délka představení: 150 minut 
včetně přestávky
 Cena: 420/400 Kč

JEDINEČNÍ 
Antonín Panenka 
legendární fotbalista, 
mistr Evropy z Bělehradu 1976 
Divadelní společnost HÁTA Praha  
ABONMÁ PODZIM 2024
🡒 čtvrtek 14. listopadu 2024 v 18:00
Nová scéna 
Předprodej: Vstupenky zakoupíte on-line: 
mameradicaslav.cz, smsticket.cz
Turistické informační centrum Čáslav, 
Dusíkovo divadlo Čáslav
Moderuje: Tomáš Ouředník, otázky na 
hosty: tomas@mameradicaslav.cz, 
více na mameradicaslav.cz/jedinecni
 Cena: 180 Kč, snížená 90 Kč

KOŠTOVÁNÍ S ONDRÁŠEM 
🡒 Sobota 16. listopadu ve 14:00
Nová scéna
Již 10. ročník degustace regionálních vín, 
která rozhodně nenajdete v obchodních 
řetězcích. Koštování letos zajistí vinařství 
Vinaře, vinařství Toman, Víno Hnidák, 
vinotéka Doušek Moravy. Pořádáme ve 
spolupráci s Leteckou základnou 
v Čáslavi prostřednictvím Cimbálové 
muziky Vojenského uměleckého souboru 
Ondráš. Hudební bloky cimbálové muziky 
jsou sestaveny z českých, moravských, 
slovenských, ale i maďarských nebo ru-
munských lidových písní. 
 Cena: od 240 Kč 

ÚSMĚVY ZDEŇKA TROŠKY
🡒 Pondělí 18. listopadu v 19:00  

Velký divadelní sál
Zdeněk Troška v pořadu plném humor-
ných historek a vyprávění.
Délka představení: 
cca 90 minut bez přestávky.
 Vstupné: 300/280 Kč

LEŽ 
(Florian Zeller)
🡒 Úterý 26. listopadu v 19:00 
Velký divadelní sál 
Divadlo Verze – ABONMÁ PODZIM 2024
Režie: Thomas Zielinski

Společná večeře dlouholetých přátel. 
Prozradit přítelkyni nevěru jejího 
manžela, nebo raději mlčet? 
Odložit společnou večeři? To už nejde… 
Oni už zvoní u dveří! Spousta humorných 
situací a zajímavé rozuzlení! 
Nenechte si ujít!
Hrají: Jan Dolanský, Petra Špalková, 
Petr Lněnička, Eva Kodešová, Gabriela 
Mikulková
Délka představení: 1 hodina 40 minut
 Vstupné: 580 Kč

KONCERT: 
LENKA FILIPOVÁ
🡒 Středa 27. listopadu v 19:00 
Velký divadelní sál
Zpěvačka, šansoniérka, kytaristka, 
hudební skladatelka a textařka přiváží 
svůj koncert do Dusíkova divadla. 
Na české kulturní scéně je značkou 
hudební kvality, úspěchu, ale i neobyčej-
né lidské skromnosti. Spojuje klasickou 
kytaru se zpěvem. Uslyšíte největší hity, 
šansony, keltské písně a další v pestrém 
koncertním programu. 
 Vstupné: 500 Kč

Pro aktuální informace sledujte www.kulturacaslav.cz/dusikovo-divadlo. Změna programu vyhrazena.
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V listopadu startujeme druhé ozvěny 
BE2CAN – Ochutnejte atmosféru pres-
tižních filmových festivalů. Výběr toho 
nejlepšího z festivalů v Cannes, Berlíně 
a Benátkách.
1. 11. | 17:30 VENOM: poslední tanec  
č. dabing, 150 Kč
1. 11. | 20:00 SUBSTANCE 
č. titulky, 150 Kč
2. 11. | 17:30 ROZZUM V DIVOČINĚ  
č. dabing, 140 Kč/ 120 Kč
3. 11. | 15:30 
HALLOWEENSKÁ NEDĚLE V KINĚ 
kostýmová párty pro děti. Strašidlácká 
výzdoba, hry a pohádka od 17:30. 
Vstupné: 100 Kč dospělí/ děti zdarma 
a platí se pouze na místě.
6. 11. | 20:00 VLNY
č. dabing, 140 Kč
7. 11. | 20:00 DOPORUČUJEME: 
ARCHITEKTURA ČSSR 58–89 
č. dabing, 140 Kč
8. 11. | 17:30 
BEETLEJUICE BEETLEJUICE
č. dabing, 150 Kč
8. 11. | 20:00 OZVĚNY BE2CAN: 
VINCENT MUSÍ ZEMŘÍT
č. titulky, 150 Kč

9. 11. | 17:30- OZVĚNY BE2CAN: 
KOČIČÍ ODYSEA
č. titulky, 150 Kč
9. 11. | 20:00 HRANICE PŘEŽITÍ 
č. titulky, 150 Kč
13. 11. | 20:00- OZVĚNY BE2CAN: 
SEMÍNKO POSVÁTNÉHO FÍKOVNÍKU 
č. titulky, 150 Kč 
14. 11. | 20:00 PREMIÉRA: 
GLADIÁTOR II
č. titulky, 150 Kč
15. 11. | 17:30 
3D VENOM: poslední tanec 
č. dabing, 150 Kč
15. 11. | 20:00 AFTER PARTY
č. dabing, 140 Kč
16. 11. | 17:30 
MOJE KOUZELNÁ RODINKA 
č. dabing, 140 Kč
 16. 11. | 20:00 POKLAD 
č. dabing, 150 Kč
20. 11. | 20:00 PREZIDENTKA
originál, 140 Kč
21. 11. | 20:00 VANDRÁCI – PAPUA 
NOVÁ GUINEA 
č. dabing, 140 Kč
22. 11. | 17:30 HERETIK
č. titulky, 150 Kč

22. 11. | 20:00 OZVĚNY BE2CAN: 
TEORIE VŠEHO
č. titulky, 150 Kč
23. 11. | 17:30 SOBÍK NIKO: 
CESTA ZA POLÁRNÍ ZÁŘÍ
 č. dabing, 130 Kč
23. 11. | 20:00 GLADIÁTOR II
č. dabing, 150 Kč
27. 11. | 20:00 THE APPRENTICE: 
PŘÍBĚH TRUMPA
č. titulky, 150 Kč
28. 11. | 20:00 RADOST NA DOSAH
č. dabing, 150 Kč
29. 11. | 17:30 ČARODĚJ KAJTEK
č. dabing, 150 Kč
29. 11. | 20:00 
VLASTNĚ TĚ MÁM RÁDA, TATI
č. dabing, 150 Kč
30. 11. | 17:30 ODVÁŽNÁ VAIANA 2
č. dabing, 150 Kč/ 130 Kč
30. 11. | 20:00 RADOST NA DOSAH
č. dabing, 150 Kč

Změna programu vyhrazena. 

Rezervujte na e-mailu nebo telefonicky. 

Vstupenky zakoupíte na webu

www.kinocaslav.cz.

Keramické odpoledne 
Vánoční dekorace
8. 11. 2024 (pátek) 14:30–16:00
 100 Kč
Keramická dílna DDM
Pro děti od 1. tříd. Přihlášení on-line.

Klub Inspirace  
Vánoční dekorace 1
8. 11. 2024 (pátek)
17:00–23:00
 500 Kč
Keramická dílna DDM
SŠ + dospělí. Přihlášení on-line.

Klub Inspirace  Jóga – Vesmír
cvičení hrou a tvoření na téma planet 
a astrologie
10. 11. 2024 (neděle) 9:30–12:00
 100 Kč
Pro děti 8–12 let. Přihlášení on-line.

Peklo Čertovina
výlet pro děti, které se nebojí pekla 
16. 11. 2024 (sobota) odjezd autobusem 
od DDM v 8:00, návrat v 16:00
 460 Kč
Pro děti od 6 let. Přihlášení on-line.

Klub Inspirace 
Vánoční dekorace 2
16. 11. 2024 (sobota) 8:30–14:30
 500 Kč
Keramická dílna DDM
SŠ + dospělí. Přihlášení on-line.

Kurz enkaustiky pro začátečníky
enkaustika = technika malování horkým 
voskem 17. 11. 2024 (neděle) 16:00–17:30
 100 Kč Pro děti od 9 let i dospělé.
Přihlášení on-line do 11. 11. 2024.

Dopis pro Ježíška
29. 11. 2024 (pátek) 15:30–17:00
 80 Kč
Pro děti od 5 let. Přihlášení on-line.

Pečeme vánoční cukroví
30. 11. 2024 (sobota) – pečeme
8. 12. 2024 (neděle) – zdobíme
8:30–11:30  480 Kč (za oba dny)
Pro děti od 6 let. Přihlášení on-line.

Čertovská stezka
7. 12. 2024 (sobota) 14:00–16:00
 Vstupné dobrovolné
Lesopark Vodranty

Speciální škola 
Diakonie Čáslav 
srdečně zve na 

DEN 
OTEVŘENÝCH 

DVEŘÍ 
26. 11. 2024, 

10–15 hod. 
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SEZÓNA KLUBOVÝCH KONCERTŮ V GRANDU 

Milan „Valis“ Válek se stal styčným důstojníkem pro společenský sál ho-
telu Grand ihned po jeho rozsáhlé rekonstrukci v roce 2015. Od té doby 
se pod jeho dohledem uskutečnil nespočet plesů, tanečních lekcí a konfe-
rencí. Ale také festivalů a koncertů, které pořádá od A do Z. A protože se 
podzimní klubová sezóna v Grandu rozjíždí ve velkém stylu, zeptali jsme 
se, na co se hudební fanoušci mohou těšit v dalších měsících. Poodhalil 
ale daleko víc.

Letošní klubovou sezónu v říjnu odstar-
tovala charitativní akce v čele s Pekařem,  
Jakubem Děkanem a Sofianem Medjmedj. 
Za účasti jmen jako Rohony a Highland také 
pokřtili nové album KluciZND. Jak bude vy-
padat konec roku?

12. 11. zazní domácí i světové hity let 
minulých v podání zpěvačky Kristýny 
Šebkové. 15. 11. se u nás v rámci HoraLo-
ve Tour zastaví O5 a Radeček s Thomem 
Artwayem. 22. 11. bude patřit charitativní 
akci Grand Fest, kterou tradičně podpoří-

me neziskovou organizaci Helpicon. Zahra-
jí Wohnout, Civilní obrana, Alchymie, 
Náhodný výběr, Big S a o program na 
akustickém pódiu se postará Tomáš Pol-
man. Posledním listům pomůže k zemi po-
slední listopadový pátek Mňága a Žďorp. 
A 28. 12. nebude chybět vánoční Argema. 
Čeká nás tedy opravdu nabitý listopad. 
Musím ale zmínit, že velkou měrou k tomu 
přispěl také Danda „Šorty“ Růžička, který 
mi od minulé sezóny s chodem sálu hodně 
pomáhá.

Je brzy ptát se na jaro a podzim 2025?
Na jaro můžeme potvrdit jména jako Ja-

kub Smolík, Marpo & TroubleGang, Keks 
nebo Refew a Jaroslav Oláh s kapelou. 

Co se týká podzimu, tak zatím probí-
hají pouze jednání a plánování. Rádi by-
chom přivezli kapely jako Protheus, Wal-
da Gang, Doga, Lunetic nebo Holki. Máme 
také rozjednanou jednu z největších čes-
kých kapel, začínající na Ch. Celé jméno 
se bojím vyslovit, kdyby to náhodou nevy-
šlo. No a také nás čeká 20. ročník Grand 
Festu. Rád bych jubilejní večer pojal ve 
větším stylu a uspořádal Čáslavskou noc. 
Program by mohl být na více místech ve 
městě, ale uvidíme…

Při našem posledním rozhovoru v roce 
2020 jsi zmiňoval, že tvůj pořadatelský sen 
je dostat do Čáslavi kapelu Kryštof. Jak to 
vypadá po čtyřech letech? Je nějaká šance?

Bohužel, Kryštof se koncertu v Grandu 
brání. Máme pro ně malý sál. 

Nedávno jsem zaslechl, jak si vrabci švitoří, 
že pro pana Valise není malý sál argument. 

Jen jestli to nebyly sojky práskač-
ky (smích). Ale když už jsi to nakousl…  
V roce 2026 chceme odpálit největší kul-
turní akci v Čáslavi. Konat se bude v areá- 
lu zemědělského muzea, kam se vejde až 
deset tisíc lidí. V pátek a sobotu zahrají 
přední česká jména rockové a populární 
scény a neděle bude patřit dětem. V hle-
dáčku máme jména jako Škwor, Traktor, 
Trautenberk, Mirai, No Name a další. Ale 
co z toho nakonec vyjde? Nechme se pře-
kvapit. Více v tuto chvíli neprozradím. 

Držte nám palce a 10. července 2026 
buďte na značkách. Možná společně za-
hájíme tradici, která nám umožní přivézt 
do Čáslavi třeba právě Kryštof nebo něja-
kého interpreta ze zahraničí. ◍

JN
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Ježek se může objevit i na vaší zahra-
dě. Klidně i dospělý jedinec, který 

hledá vhodný úkryt, kde by přečkal zimu. 
K tomu mu může posloužit hromada listí, 
dřeva nebo nejrůznější „binec“, pod kte-
rý může zalézt. Pokud víte, že se na vaší 
zahradě ježek objevuje, a chtěli byste, 
aby tam zimoval, můžete mu připravit zi-
moviště. Jak takový domeček nebo úkryt  
vypadá a jak ho vybavit, najdete na inter-
netu, je tam spousta návodů. Nejvíce ježek 
před zimou ocení misku s vodou a krme-
ním pro kočky. I u nás v záchranné stani-

ci je krmíme konzervami a granulemi pro 
koťata. Moc jim chutnají.

Obecně platí pravidlo, pokud se ježek 
pohybuje a najdete ho někde během dne, 
potřebuje pomoct. Je to noční živočich  
a ve dne by neměl být spatřen. Taková si-
tuace vždy značí, že není něco v pořádku. 
Dospělý ježek váží kolem 800 g. K tomu, aby 
úspěšně přezimoval, potřebuje minimální 
hmotnost 450 g, lépe 600 g během listopa-
du, kdy usíná. Ježčí hibernace trvá až do 
března.

Pokud se na vaší zahradě objeví mládě 
a vy si nejste jistí, zda je dostatečně velké, 
aby přečkalo zimu, můžete kontaktovat zá-
chranou stanici a pracovníci vám poradí.

My se nyní staráme o patnáct jež-
čích mláďat, která přišla o matku nebo se  
k nám dostala v období mokra, prochladlá 

a hladová. Některá se nám podaří vypustit 
před zimou, ale jiná u nás přezimují a do 
přírody se vrátí až na jaře. ◍

Obora Žleby
Foto: archiv Obora Žleby

Náš pichlavý soused
Nastává podzim a naším nejběžnějším 
pacientem v záchranné stanici je ježek. 
Nejčastěji se k nám dostávají mláďata, 
která se ztratila, přišla o matku nebo je 
na zahradě vyčenichal pes.

kultura, orp a okolní obce

TŘÍDĚNÍ ODPADU V ČÁSLAVI – POMÁHEJME PŘÍRODĚ I SOBĚ
Třídění odpadu je jedním z nejjednodušších způsobů, jak může každý z nás přispět k ochraně životního prostředí. 
I když se nám někdy zdá, že jeden člověk moc nezmůže, opak je pravdou. Každý správně vytříděný odpad pomáhá 
šetřit přírodní zdroje a zamezuje zbytečnému zatěžování skládek. V Čáslavi máme možnost třídit několik druhů 
odpadu, a proto bychom se měli zaměřit na to, co kam patří a jaký odpad můžeme do kontejnerů odevzdávat.

NÁPOJOVÉ KARTONY
Do oranžových kontejnerů na nápo-

jové kartony patří prázdné krabice od 
džusů, mléka, vína a dalších nápojů. Je 
důležité, aby byly krabice důkladně vy-
prázdněny, ideálně sešlápnuty, aby v kon-
tejneru zabíraly co nejméně místa. Tento 
druh odpadu je speciálně upravený a je 
možné jej recyklovat na nové výrobky.

POUŽITÉ OLEJE
Mnoho domácností netuší, že použitý 

olej nepatří do kanalizace. Lze jej ode-
vzdat v uzavřených plastových obalech 
(např. PET lahve) do speciálních nádob 
na oleje a tuky. Sem můžete vkládat ole-
je z fritování, smažení nebo ztužené jedlé 
tuky. Tento odpad je pak dále zpracován, 
aby nebyl škodlivý pro životní prostředí.

TEXTIL
Pokud máte doma nepotřebné oblečení, 

boty nebo přikrývky, je možné je odevzdat 
do speciálních kontejnerů na textil. Tyto 
věci se buď znovu využijí, nebo se recyklují. 
Do kontejnerů patří textil zabalený do tašek.

KOVY
Kovy, jako jsou nápojové plechovky, 

konzervy od potravin nebo drobné kovové 
předměty typu víčka od jogurtu a alobalu. 
Je důležité zbavit tyto obaly zbytků jídla, 
aby nedocházelo ke kontaminaci ostatní-
ho odpadu.

BIOODPAD
Do hnědých nádob na bioodpad patří 

zbytky jídel rostlinného původu, slupky, 
čajové sáčky, tráva nebo listí. Naopak sem 
nepatří plasty, maso, kosti, uhynulá zví-
řata nebo podestýlka pro zvířata. Třídění 
bioodpadu nejenže šetří místo na sklád-
kách, ale také umožňuje vznik kvalitního 
kompostu.

SKLO
Skleněné lahve od vína, piva nebo mi-

nerálek můžete odkládat do zelených kon-
tejnerů na sklo. Sklo je stoprocentně recy-
klovatelný materiál, což znamená, že z něj 
lze opakovaně vyrábět nové výrobky. Ne-
patří sem ovšem porcelán, keramika nebo 
skleněné nádoby z varného skla, protože 
mají odlišné složení.

PLAST
Plastové lahve, obaly od potravin nebo 

kosmetických výrobků patří do žlutých 
kontejnerů.

PAPÍR
Do modrého kontejneru na papír mů-

žete odkládat noviny, časopisy, kartony, 
sešity i knihy bez vazby. Důležité je, aby 
papír nebyl znečištěný mastnotou nebo 
jinými látkami, které znemožňují jeho re-
cyklaci.

Náš tip: 
Vintage oblečení označuje starší, kva-
litní módní kousky, které pocházejí 
z minulých dekád, obvykle od 20. do 
80. let 20. století. Tyto oděvy mají 
specifický styl a často jsou považovány 
za nadčasové. Jsou oblíbené pro svůj 
jedinečný design a často i kvalitní ma-
teriály, které se dnes už běžně nepou-
žívají. Vintage móda je oblíbená mezi 
lidmi, kteří hledají unikátní oblečení 
s historií a chtějí se vyhnout masové 
produkci moderní módy.

Výzva: 
NÁKUP VÁNOČNÍCH DÁRKŮ 
Z DRUHÉ RUKY
Zkuste: Knihy – Antikvariáty nabí-
zejí klasiky i raritní kousky s osobním 
kouzlem.
Hračky – Stavebnice, panenky či dřevě-
né hračky z bazarů potěší jakékoli dítě.
Oblečení – Vintage móda, jako šály, 
kabáty nebo kabelky, je stylová a jedi-
nečná.
Dekorace – Staré vázy, svícny nebo 
porcelán rovněž mohou být krásným 
dárkem.
Třídění odpadu je jednoduchý způ-
sob, jak se podílet na ochraně přírody. 
Pomáhejme si a mějme na paměti, že 
naše činy mají velký dopad na životní 
prostředí. ◍

Zelená Čáslav
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Čáslavské áčko vedete stále 
relativně krátce, mohl byste 
čtenářům povědět, kde všude 
jste do té doby sbíral hokejové 
zkušenosti?

Aleš Kraučuk: S tréno-
váním jsem začal po ukončení 
hráčské kariéry v Havlíčkově 
Brodě, kde jsem působil 12 let  
a prošel jsem od trénování 
žáků až po juniory. Poté jsem 
zamířil do Chotěboře, kde jsem 
trénoval A-tým v Krajské lize 
Pardubického kraje a strávil 
jsem tam pět let. Poslední dva 
roky jsem se vrátil do Havlíč-
kova Brodu, kde jsem trénoval 
A-tým ve druhé lize.

Jak dlouhá byla jednání, na je-
jichž konci byl podpis smlouvy?

AK: Někdy v dubnu mi za-
volal sportovní manažer klubu 

pan Muras s tím, že by se se 
mnou chtěl sejít. Domluvili jste 
si schůzku, na které mi nastínil, 
jak to v klubu chodí, jaké má 
ambice, a předložil mi nabíd-
ku. Po týdnu jsme si zavolali  
a nabídku jsem přijal. Líbilo se 
mi, že klub chce hrát na špici 
středočeské ligy a že na domácí 
utkání chodí hodně fanoušků.

Když jste tým přebíral, na kte-
rých postech bylo nejnutnější 
jej posílit?

AK: Vzhledem k tomu, že 
několik starších hráčů ukončilo 
kariéru, bylo nutné tým doplnit, 
a hlavně omladit na všech po-
stech. Povedlo se nám přivést 
z Kolína brankáře Martínka, 
obránce Hyšplera a útočníky 
Kozáka, Semiráda a Bandyho. 
Z Havlíčkova Brodu přišli dva 

mladí obránci Adam a Kutlvašr. 
V průběhu předzávodního ob-
dobí jsme ještě získali útočníka 
Martínka z Benátek nad Jize-
rou. Posílili jsme také realizač-
ní tým, přišel se mnou asistent 
trenéra Petr Adam.

Mohou fanoušci očekávat  
i další příchody?

AK: Samozřejmě se nebrá-
níme doplnění a zkvalitnění 
kádru. Jestli se objeví nějaký 
zajímavý hráč a domluvíme se 
na podmínkách, může se stát, 
že ještě v průběhu podzimu 
někdo přijde.

V době, kdy vzniká tento rozho-
vor, máte za sebou tři zápasy, 
konkrétně dvě domácí výhry 
a prohru v Poděbradech. Na 
detailnější hodnocení je tedy 
ještě brzy, přesto se zeptám, 
jak jste zatím s celkovým 
herním projevem svého týmu 
spokojený?

AK: Úplně nadšený zatím 
našimi výkony nejsem. V tré-
ninku hráči ukazují, že mají na 
víc, než jsme zatím předváděli  
v mistrovských zápasech. Teď 
se uzdravil Navrátil, takže vě-
řím, že s ním se zlepší i hra ce-
lého týmu. 

Dokážete pojmenovat styl ho-
keje, který preferujete?

AK: Chceme se prezentovat 
aktivním, bruslivým hokejem, 
samozřejmě důležitá je obrana, 
od té se vše odvíjí, ale aktivní 
chceme být i v útoku, být silní 
na kotouči a hrát tak, aby byli 
naši fanoušci spokojení a cho-
dili nás podporovat v co největ-
ším počtu.

Minule nechybělo mnoho a Čá-
slav ovládla krajskou ligu. Míříte 
stále stejně vysoko?

AK: Chceme se pohybo-
vat v horních patrech tabulky  
a v play-off opět dojít co nejdá-
le. Jak jsem poznal za ta tři 
utkání, není to jednoduchá 
soutěž, týmy jsou hodně vyrov-
nané, ale uděláme maximum, 
abychom na úspěch z loňské 
sezóny navázali.

Na konci září se uskutečnila tra-
diční náborová akce Pojď hrát 
hokej. Kolik dětí se jí zúčastnilo?

Vladimír Muras ml.: Zá- 
jem nebyl dle našich před-
stav, ovšem i tak přišlo sedm 
nových dětí. Zdůrazňuji ale 
fakt, že tato akce není jedinou 
možností, jak se seznámit s ho-
kejem a činností klubu. Nová 

HOKEJ DOSPĚLÝ I PRO DĚTI
Čáslavské hokejové áčko má za sebou prvních pár zápasů. Vedl je do nich nový kouč Aleš Kraučuk. Nezahálí však ani ti 
nejmenší hokejisté, k nimž se celoročně můžou přidat další sportovní naděje a které třetím rokem vede jako hlavní trenér 
mládeže Vladimír Muras ml. Oba pány jsme vyzpovídali a výsledkem je následující dvojrozhovor. 
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NETRADIČNÍ MEZINÁRODNÍ DNY
Mezinárodní den dětí, Mezinárodní den žen nebo Svátek práce známe všichni a většina z nás by k nim zřejmě 
zvládla doplnit i správné datum. Celosvětově ovšem existují stovky dalších mezinárodních dní, které na svůj věhlas 
nebo obecné přijetí teprve čekají. Jsou mezi nimi takové, o jejichž oprávněnosti není pochyb, ale i úplné kuriozity. 
Co všechno můžeme slavit v měsíci, na který letos bezprostředně naváže advent?

Mezinárodní den romského jazyka
Tímto starobylým, původně indickým 
jazykem hovoří jen v Evropě téměř sedm 
milionů lidí. Zároveň se nedá říct, že by to 
odpovídalo počtu zde žijících Romů. Růz-
né státy totiž svou asimilační politikou 
historicky usilovaly o to, aby používání 
romštiny bylo co nejmenší.

Den válečných veteránů
Den válečných veteránů, v jiných částech 
světa pojmenovaný třeba Den příměří 
nebo Den památky, je původně věnován 
konci 1. světové války. Obecně se však 
má za to, že uctívá veterány všech válek. 
V Česku už si jej připomínáme rovných 
dvacet let, od roku 2004.

Den kyselých okurek
Jejich trochu „bizarní“ sladkokyselá chuť 
láká nejednu těhotnou ženu a u nás si je 
spojujeme hlavně se Znojmem. Věděli jste 
ale o „nakládačkách“ i to, že je lidstvo zná 
už minimálně 4000 let a za jeden ze zdrojů 
své krásy a zdraví je pokládala samotná 
královna Kleopatra?

Den podvodního hokeje
Sport s pravidly odvozenými od jeho led-
ní varianty vznikl ve Velké Británii před 
rovnými sedmdesáti lety. Než v něm zá-
jemci začnou měřit síly pod olympijskými 
kruhy, zřejmě ještě nějakou dobu potrvá, 
přesto je na vzestupu. Ostatně už dva roky 
se v něm hraje liga i u nás.

Den industrializace Afriky 
Tento den se na úplném konci devadesá-
tých let minulého století stal pro africké 
země platformou, aby spolupracovaly na 
podpoře průmyslového rozvoje. Ten by 
měl v ideálním případě vést k jejich niž-
ší závislosti na dovozu a vytvořit světové 
trhy pro africké výrobky.

Světový den pozdravů
Je lepší spolu mluvit než spolu bojovat. 
Takto stručně se dá shrnout hlavní po-
selství Světového dne pozdravů. Slaví se 
zhruba ve 180 zemích a na začátku byla 
myšlenka podpořit světový mír jednodu-
chým činem: pozdravit v daný den deset 
neznámých kolemjdoucích.

gripeňata rádi přivítáme kdy-
koli, stačí pouze přijít a chtít. 
Srdečně zvu všechny děti, 
které zajímá sport jako takový.  
A když tím sportem bude ho-
kej, bude to skvělé.

Co všechno si děti na zmíněné 
akci vyzkoušely?

VM: Mohly si vyzkoušet 
připravenou hokejovou výstroj, 
byla připravena střelnice a sa-
mozřejmě pro ně kluboví trené-
ři zajistili program na ledě.

Co nejčastěji zajímá jejich rodi-
če?

VM: Pochopitelně dny a ča- 
sy tréninků a jaké potřebu-
jí vybavení. Časy tréninků 
máme v pozdních odpoledních 
hodinách (pondělí a čtvrtek 
17:15–18:15), aby případnou 
překážkou nebyla pracovní 
doba rodičů, a dále v sobotu 
ráno (8:00–9:00). Jsou to rov-
něž nejvhodnější časy, kdy se 
k nám mohou připojit noví zá-
jemci. Jak jsem již říkal – hlav-
ně přijít... Výstroj jsme schopni 
a ochotni všem zapůjčit.

Panovala po skončení nábo-
rové akce po všech stránkách 
spokojenost?

VM: Myslíme, že ano. Dů-
kazem je, že zapsané děti do-
cházejí na tréninky.

A jak zpětně hodnotíte hoke-
jový příměstský tábor z konce 
srpna?

VM: Byl to teprve druhý 
ročník otevřený pro širokou 
veřejnost, tudíž ještě není tolik 
zavedený. I proto nové zájem-
ce počítáme v jednotkách, a ne  
v desítkách. Pozitivní je, že 
nové děti a jejich rodiče jsou 
spokojení a zůstávají v klubu. 

Dá se určit, co rozhoduje o tom, 
zda zájem malého hokejisty 
přežije nábor a prvních pár 
tréninků?

VM: Na samém začátku 
rozhoduje trpělivost a vůle – 
ať už samotného dítěte nebo 
rodiče – překonat první ne-
zdary. Bruslení není přiro-
zený pohyb, jako jsou chůze 
nebo běh, a osvojení základ-
ních dovedností pro samo-
statný pohyb na ledě něja-
ký čas trvá. Ale kdo vytrvá  
a získá cit pro led, ponese si 
tuto dovednost po zbytek ži-
vota. ◍         

IM
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SK SLAVOJ ČÁSLAV TURISTIKA – LISTOPAD 
2. 11. Písečný přesyp u Pístů (za zrušený pochod 14. 9.) 11 km
Trasa: Sadská, písečný přesyp, Písty, Nymburk   
odjezd: 8:52 do Kolína, 9:18 do Poříčan, 9:49 do Sadské  
návrat: 15:06  vedoucí: Zdena Matysová
9. 11. Na Svatomartinskou husu    10 km 
trasa: Třemošnice, Hedvičino údolí, Kraskov, Třemošnice
odjezd: 9:13 do Třemošnice návrat: 14:44
vedoucí: Stanislava Vítková
16. 11. Zřícenina hradu Jenštejn   10 km
trasa: Dřevčice, zřícenina hradu Jenštejn, Vinoř-Obůrky rybník, 
Vinořský park, Satalice odjezd: 7:52 do Prahy hl. n., metro C 
do Letňan, bus 9:43 do Dřevčic
návrat: 17:06  vedoucí: Jana Fürstová
23. 11. Týnecké mokřiny        11/14 km
trasa: Týnec nad Labem, Týnecké mokřiny, Merenda, Kladruby, 
Řečany odjezd: 8:52 do Kolína, 9:45 do Týnce nad Labem 
návrat: 17:06  vedoucí: Zdena Matysová
30. 11. Přírodní památka Housle   11 km
trasa: Horní Šárka, Lysolaje, Nebušice (svačinu s sebou)
odjezd: 7:52 do Prahy hl. n., tram 26  
návrat: 17:06/19:06 vedoucí: Zuzana Vohnická

Sledujte nás na turistikacaslav.wz.cz.



🡒 IGOR SLOBODA – PŘÍBĚHY 
VYPRÁVĚNÉ SVĚTLEM 

 16. 10. – 3. 11. 2024 
 výstavní síň, náměstí J. Žižky z Trocnova
út–ne 10–12, 14–17

🡒 VLADIMÍR CÍSAŘ – MALBY, KRESBY
  TOMÁŠ SAJVERA – KERAMIKA 

 12.–24. 11. 2024
vernisáž 11. 11. 2024 v 17 h 

 výstavní síň, náměstí J. Žižky z Trocnova
út–ne 10–12, 14–17
🡒PhDr. PETRA BĚLOHLÁVKOVÁ, Ph.D.

Čáslavský rodák, skladatel 
a hudební publicista 

Silvestr Hipman pohledem dnešní doby 
 19. 11. 2024  od 17 h

 výstavní síň, nám. J. Žižky z Trocnova
út–ne 10–12, 14–17

🡒 V ATELIÉRU SOCHAŘKY 
BLAŽENY BOROVIČKOVÉ-PODPĚROVÉ

 15. 10. 2024 – 5. 4. 2025 
výstava ke 130. výročí narození
 galerie, Jeníkovská 222 
Otevřeno: út–so 10–12, 14–17

🡒 JAK SE DĚLÁ SOCHA
 9. 11. 2024 od 14 do 16 hodin

Tvořivé odpoledne pro zvídavé děti  
od 5 let a jejich rodiče (doprovodný 
program k výstavě V ateliéru sochařky 
Blaženy Borovičkové-Podpěrové)
 galerie, Jeníkovská 222  
Vstupné: 50K č/dítě
Rezervace do 7. 11. na stara@cmuz.cz.

🡒 EKOLOGICKÝ KROUŽEK 
V MUZEU I., II.

Mají Vaše děti rády přírodu? Přihlaste je do 
našeho nového kroužku!
Určeno pro žáky 1. a 2. stupně ZŠ.
Budeme se potkávat v budově muzea, 
Husova 291, žáci 1. stupně ZŠ každé úterý  
a žáci 2. stupně ZŠ každý čtvrtek 
od 15:30 do 16:30.
Více info na vancurova@cmuz.cz 
nebo 327 312 042.

EDUKATIVNÍ PROGRAMY
🡒 PTÁCI A KRMÍTKA

PROGRAM pro MŠ, ZŠ 
Délka programu: 45 minut pro MŠ 
                             60 minut pro ZŠ
Konání programu: říjen–listopad
Přihlášky na vancurova@cmuz.cz 
nebo 327 312 042.

🡒 HURÁ NA HOUBY
PROGRAM pro MŠ, ZŠ 
Délka programu: 45 minut pro MŠ 
                             60 minut pro ZŠ
Konání programu: říjen–listopad
Přihlášky na vancurova@cmuz.cz 
nebo 327 312 042.

🡒 JAK SE DĚLÁ SOCHA
pro: MŠ, ZŠ   60 minut
Program probíhá od října v galerii měst-
ského muzea, Jeníkovská 222. 
Přihlášky na stara@cmuz.cz 
nebo 327 316 769.

🡒 KLUB PŘÁTEL MUZEA
Chcete se stát členy neformálního sdruže-
ní zájemců o činnost muzea?
Více info a přihlášky na e-mailu: 
novakova@cmuz.cz.
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Městské muzeum a knihovna Čáslav, 
| Husova 291, 286 01, Čáslav |  327 312 207 | 

www.muzeumcaslav.cz

Nápovědy:

Tři zlaté glóby

"Přál bych si, aby v Čáslavi 
jezdila tramvaji,"

„Příjemné myšlenky nevyžadují svobodu, 
potřebují ji právě ty nepříjemné.“

1. 12. 2024 Rozsvícení vánočního stromu    nám. Jana Žižky z Trocnova 14:00-17:30
1. 12. 2024 Vánoční koncert – kapela Rolnička, Včela Čáslavská kostel sv. Bonifáce – Lochy 16:00
1. 12. 2024 Adventní dobročinný trh    Komenského síň evangelické fary 15:00-18:00
2. 12. 2024 Vernisáž Vánoční výstavy hraček   Výstavní síň   17:00
4. 12. 2024 Vánoční koncert klientů domova Laguna Psáry Výstavní síň   17:00
5. 12. 2024 Mikuláš v Kopretině     Rodinné centrum Kopretina 10:00
6. 12. 2024 Vánoční dílna – výroba maňásků z filcu, 50 Kč, děti 4–12 let Výstavní síň   16:00
7. 12. 2024 Čertovská stezka – pro děti a rodiče, DDM Čáslav  lesopark Vodranty  14:00-15:30
7. 12. 2024 Adventní setkání při svíčkách – Gymnázium a SOŠPg Čáslav  Evangelický kostel  16:00
8. 12. 2024 Adventní radniční koncert – ZUŠ Čáslav  před budovou radnice  18:00
1. 12. – 6. 1.  Venkovní výstava: 100 let Vánočního stromu republiky nám. J. Žižky z Trocnova

Adventní kalendář 1.–8. 12. 2024
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Změna programu vyhrazena. Sledujte naše 
webové stránky, Facebook a Instagram!



OSOBNOSTI ČÁSLAVSKA
Jan Vedra

4. 11. 2024 – 89 let od narození
Jsou lidé, kteří se k hudbě dosta-

nou tak trochu oklikou, někdy přímo na-
vzdory. To však nebyl případ Jana Ved-
ry. Narodil se v Čáslavi a jeho rodiče jej  
v muzikálnosti od dětství podporovali.  
V domovském městě studoval hru na kla-
vír i gymnázium. Posléze vedly jeho kro-
ky na Pražskou konzervatoř a AMU, kde 
později sám vyučoval. Mezi jeho pedago-
gy postupně patřili třeba Stanislav Mach, 
Václav Holzknecht nebo František Rauch. 
Odehrál dlouhou řadu koncertů u nás i ve 
světě (Německo, Itálie, Španělsko), nahrá-
val u mnoha gramofonových firem i v roz-
hlase. Krátce působil jako člen Armádního 
uměleckého souboru. 

◍

Antonín Culek
12. 11. 2024 – 110 let od narození
Geolog se zájmem o budoucnost pří-

rody spatřil světlo světa v Ronově nad 
Doubravou. Narodil se do učitelské rodiny 
a ani jemu nebylo studium cizí. Než ode-
šel na Přírodovědeckou fakultu Univerzity 
Karlovy, absolvoval čáslavské gymnázium. 
Po 2. světové válce se stal konzervátorem 
státní ochrany případy pro okres Čáslav. 
Zabýval se geologií, geomorfologií, ornito-
logií, botanikou i historií, většinou právě 
ve spojitosti s Čáslavskem. Jeho rozsáhlou 
sbírku hornin převzal Ústřední ústav geo-
logický v Praze. Byla by jistě ještě bohatší, 
kdyby Antonín Culek nezemřel už ve věku 
nedožitých 51 let. Stalo se to opět v Čáslavi.

◍

Brikcí z Licka
16. 11. 2024 – 481 let od úmrtí

Jeho jméno může v 21. století působit 
hodně neobvykle, ale vězte, že patří jedno-
mu z nejvýznamnějších českých právníků  
první poloviny 16. století. Mimoto byl Brikcí  
z Licka politikem, mistrem pražské univer-
zity a soudním písařem, s čímž úzce souvisí 
jeho zřejmě nejpodstatnější dílo nazvané 
Práva městská, následované filozofickou 
předmluvou ke kronice Václava Hájka  
z Libočan. Za své názory byl krátce věz-
něn, načež odešel do Kutné Hory. Než se 
mohl vrátit do Prahy, byl povýšen do šlech-
tického stavu. V dnešním hlavním městě 
dost možná i zemřel, ovšem pozor – pod-
le některých zdrojů naposledy vydechnul 
právě v Čáslavi.

◍ IM
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Odešels navždy – navždy zůstaneš 
v našich srdcích.

Dne 28. října 2024 
uplynuly již 2 roky od chvíle, 

kdy nás opustil pan 

Ing. Jaromír Vítek
Stále vzpomínají manželka Bohumila, 
dcera Monika a syn Petr s rodinami.

Dne 19. října 2024
uplyne 6 let od úmrtí 

maminky, babičky a prababičky, 
paní 

Ivanky 
Kommové

Vzpomínají děti s rodinami.

Dne 19. srpna 2024 oslavili 
ve vzájemném porozumění a lásce manželé 

Zdeňka 
a 

Vlastimil Vávrovi 
~ chalupáři ze Schořova ~ 

60 let společného života – diamantovou svatbu.

Do dalších let přeje stálé zdraví, lásku a hodně štěstí celá rodina.

Statistika za měsíc září 2024: narození: 34, z toho 4 Čáslav; manželství: 9; úmrtí: 17, z toho 7 Čáslav. 

Dne 28. listopadu 2024 
by se dožil 87 let milovaný manžel, 

otec a dědeček, 
pan 

Josef Sedláček 
z Vlačic 

S láskou a velikou bolestí v srdci stále 
vzpomíná manželka Jarča.

Kdo poznal tě, ten měl Tě rád. Uměl jsi potěšit, pomoci i rozesmát. 
Zůstáváš s námi v našich srdcích a ve vzpomínkách.

Dne 2. 11. 2024 tomu bude 8 let,  
co od nás navždy odešel 

pan 

František  
Horváth 

z Chotusic

Vzpomínají sestry Jolana a Gita  
s rodinami a vnuk Míša s rodinou.

Čas prý rány hojí, to je jenom zdání, 
v srdci bolest ostává a tiché vzpomínání.



Dne 20. října 2024  
uplynul rok od chvíle,  

kdy nás navždy opustila naše milovaná 
maminka, manželka a babička, 

Marie Pospíšilová  
I když tě nemůžeme vidět, víme, 

že jsi stále s námi. 
Tvoje láska je silnější než smrt samotná. 

S láskou vzpomíná rodina.
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Rok za rokem ubíhá, čas prý rány hojí, 
vzpomínky na tebe však stejně stále bolí. 

Dne 6. 11. tomu bude 5 let, 
co od nás odešel 

pan 

Jaroslav Valtr
Vzpomínají manželka Jana 
a synové Jaroslav a Kamil.

Dne 1. listopadu 2024
uplyne 11 let od chvíle, 

kdy nás navždy opustila naše milovaná 
maminka, babička, prababička, 

paní 

Ivonna 
Duchečková

Stále vzpomíná syn Ivo s rodinou.

Dne 18. 11. 2024 
uplyne 15 smutných let od úmrtí 

pana 

Václava Čepka 
z Bílého Podolí

S láskou vzpomínají  
sestra Jitka s rodinou,  

 tety a strejda.

Smrt prošla kolem, život jde dál. Rozprostřel 
se závoj protkaný bolem, v němž ukryt je žal. 
Se vzpomínkou v srdci připomínáme, 

že dne 7. 11. 2024 by oslavil své 
51. narozeniny náš syn a bratr, pan 

Zdeněk Suchomel
Prosíme o tichou vzpomínku. 

Vzpomínají rodiče Vlasta a Zdeněk 
a sestra Iva s rodinou.

www.krmivaburic.cz

ÚT  8:30 - 17:00
ČT  8:30 - 12:00
PÁ  8:30 - 17:00

ÚT 8:30 - 17:00  ČT 8:30 - 12:00  PÁ 8:30 - 17:00

www.krmivaburic.cz

Karel Buřič
Pod Nádražím 1206/4 (areál Apark)
Čáslav
www.krmivaburic.cz

ÚT  8:30 - 17:00
ČT  8:30 - 12:00
PÁ  8:30 - 17:00

ÚT  8:30 - 17:00
ČT  8:30 - 12:00
PÁ  8:30 - 17:00

www.krmivaburic.cz

Karel Buřič
Pod Nádražím 1206/4 

(areál Apark)

Čáslav

Anténní, satelitní
 a zabezpečovací technika

Ing. Stoček Zdeněk
J. Jungmanna 851
Čáslav

Tel. 736 778 938           www.zs-servis.cz    stocek@ zs-servis.cz

 Prodej  montáž  servis  -  vše na jednom místě

Vzpomínka na tebe je stále živá, 
kdo v srdcích žije, ten neumírá. 

Dne 21. 10. 2024 uplynul první rok 
od úmrtí paní 

Miloslavy 
Michalcové

S láskou vzpomínají dcery Jana, 
Hana a rodina.

Dne 5. 11. 2024 uplynulo 5 let  
ode dne úmrtí našeho milovaného  

manžela, tatínka a dědečka, 
pana 

Jaroslava Müllera
S láskou stále vzpomínají manželka 

a synové s rodinami.

Dne 28. 11. 2024 
uplynou 4 smutné roky od chvíle, 

kdy nás navždy opustil 
pan 

Miroslav Cyrus
S láskou vzpomínají manželka Hana, syn 

Miroslav a syn Jaroslav s manželkou.
Děkujeme všem, 

kteří si vzpomněli s námi.



NEBUĎTE UŽ INKOGNITO!
INZERUJTE  

V ČÁSLAVSKÝCH NOVINÁCH

Více na www.meucaslav.cz v sekci 
Čáslavské noviny nebo se osobně zastavte 

v informačním centru.

Máte svůj podnik, produkty, 
obchod nebo nabízíte své služby? 
Chcete poděkovat, pogratulovat 
nebo vzpomenout na své bližní?

společenská a komerční inzerce
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Kontakty pro zájemce o pronájem prostor:
E-mail: fenix@fenix-doprava.cz

Mobil: 606 603 455

PRONÁJEM 
KOMERČNÍCH PROSTOR

19 m2 Čáslav, ul. Pod Nádražím 1608

ZKOLAUDOVANÉ  
JAKO KANCELÁŘSKÉ PROSTORY:
 ▪ 19 m2 kanceláře
 ▪ lze měnit účel užívání
 ▪ bezbariérový přístup
 ▪ v blízkosti je velké parkoviště

PASPORTY STAVEBNÍCH OBJEKTŮ
Nemáte stavební dokumentaci rodinného 
domku nebo firmy dle nového stavebního 
zákona č.283/2021? Vše vyhotovím k Vaší 
spokojenosti.

Ing. Stanislav Šatra
Jeníkovská 1696
Čáslav, 286 01

Ceník: 
rod. domek – 9 000 Kč
prům. areál – 18 000 Kč
Tel.: 737 227 585

TOPENÍ*VODA*PLYN*KOUPELNY
ČERPADLA*ELEKTRO*ZAHRADA

PRODEJ * DOPRAVA * MONTÁŽ * SERVIS

 MASARYKOVA 354, ČÁSLAV (NAPROTI BILLE)
 327 316 535,   720 566 766

www.termocentrum.cz

termocentrum Čáslav
VYTÁPĚNÍ, VODA, PLYN, ELEKTRO, KOUPELNY

AdaKurýr s.r.o. – chráněná dílna

POSKYTUJEME SLUŽBY TAXI
Včetně převozu osob k lékařskému vyšetření a zpět, 
přepravy nákupů a menších balíků + přívěsný vozík.

Minimální jízdné 65 Kč, 
jízda nad 4 km činí 12 Kč/km, 

bez nástup. poplatku a čekací doby

OBJEDNÁVKY PO TELEFONU
Nad 60 km – 24 hod. předem
Tel.: 602 887 675, 606 833 700

Ledeč n/S (Sázavská 174)       Světlá n/S      Havlíčkův Brod      Čáslav

www.atos.cz

Chemická toaleta Stimex Handy
Potti Platinum Line

Dřezová stojánková baterie
s černým ramenem a sprškou

Vileda Ultramax TURBO
Vileda Actifibre Soft 

Kachlová kamna TREVISO mini
HAAS+SOHN, 2–6,3 kW, slonová kost

Střešní taška černá
řada Danubia

Malířská barva JUPOL
Ekonomik 15 kg

SUPER CENA NA PLASTOVÁ 
A HLINÍKOVÁ OKNA!

Krmná směs pro slepice, 
drť,  25 Kg

BBQ Cleaner čistič

DÁREK MIKROHADŘÍK!!!

Toaletní papír CALTER 
pro chem. toaletu, bal. 4 ks

469,-
kapsle od

239,-
tekutá od 87,-

99,-3.549,-

999,-

335,-

2.040,-

425,- 23,90,-

37.790,-

Odstraňuje mastnotu,
vosk, zbytky mýdla a další 
nečistoty.
Na grily, 
trouby, 
sporáky, 
kuchyňské linky…

nejlepší odmašťovna
pro všechny povrchy
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Nabízíme • Náborový příspěvek • Bonusový systém • týdnů dovolené • Svozová příspěvek •
Příspěvek stravování • Příspěvek penzijní připojištění • benefitů • další …

Pro více informací kontaktujte Personální úsek:

Mezinárodní automobilová společnost HLEDÁ do Zruče NOVÉ KOLEGY!

, Jana Nohy 2048, 256 01 Benešov

BCS Automotive Interface Solutions s.r.o.
ZRUČ NAD SÁZAVOU

Hledáme právě vás!
Dvousměnný provoz:

• Mechanik elektronických zařízení
• Mechanik seřizovač

Rozšiřujeme TÝM! Rozjeďte s námi NOVÉ PROJEKTY!

eshop superpodlaha.cz

DOPRAVA ZDARMA
KOBERCE  - PVC -VINYL
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Váš autorizovaný servisní partner Škoda:

Ať vás zima
nezaskočí

Využijte akční sezónní nabídky a nechte si 

zkontrolovat vše od podvozku přes 

autobaterii až po stěrače. Kompletní zimní 

servisku pro vás máme až do 30. listopadu 2024 

Připravte svůj vůz na zimní sezónu jen za
Akce platí od 1. 10. do 30. 11. 2024.
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